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Za boljše 
delo družbenih 
organizacij 

ČIMPREJ U S T A N O V I T I 
OBČINSKE SKLADE 

uspešno delo množičnih orga
nizacij in društev, katerih je v celj
skem okraju registriranih okoli 800 
so potrebna tudi denarna sredstva. 
Mnoge organizacije in društva, ki 
so delavna in je njihova dejavnost 
za našega človeka in družbo korist
na, se večkrat borijo s finančnimi 
težavami in nimajo denarja niti za 
najnujneše potrebe. V takih prime
rih delo šepa, denarne težave zavi
rajo uspešnejše delo. Je pa tudi ne
kaj takih društev, katerih dejavnost 
ni kdo ve kako koristna ali pa so že 
dalj časa nedelavna. Taka društva 
zaslužijo, da bi jih čimprej ukinili, 
kaj šele, da bi jim nudili denarno 
pomoč. 

Vendar je dejstvo, da je društve
na dejavnost v celjskem okraju pre-
eej razgibana, saj je po statističnih 
podatkih vsak odrasel državljan 
vključen v dveh društvih. Zato dru
štvenega življenja ne kaže podce
njevati in mu velja skrb vse naše 
družbe. 

Ta skrb se odraža v okrajnem in 
občinskih proračunih, kjer so pred
videne v okviru možnosti vsote za 
važnejše množične organizacije in 
društva. To predvsem velja za redno 
vzdrževanje raznih športnih in kul-
turnoprosvetnih objektov, za potre
be gasilstva in važnejšo društveno 
dejavnost. Ker pa vseh potreb s 
proračuni ni mogoče zadovoljiti, 
zlasti glede funkcionalnih izdatkov 
organizacij in društev, ki so delav
na in imajo določen družbeni po
men, je potrebno sredstva zbrati na 
drug način. 

Lani je v ta namen obstajal pri 
Okrajnem odboru SZDL sklad, iz 
katerega so se dodeljevala potrebna 
denarna sredstva množičnim orga
nizacijam in društvom. Dosedanje 
izkušnje so pokazale, da ta način 
zbiranja sredstev ni bil najboljši 
ker mnoge gospodarske organizaci
je niso pokazale dovolj razumeva
nja za zbiranje sredstev v okrajnem 
merilu. Zato tudi pomoč iz tega 
sklada ni bila še zdaleka taka, kot 
so bile potrebe na terenu. 

O tem je na zadnji seji razprav-
Ца1а tudi komisija za družbene or
ganizacije pri Okrajnem odboru 
•SZO¿, ki meni, da je letos tak na
čin zbiranja sredstev neprikladen. 
Od dveh variant, in sicer predloga 
da bi sredstva zbirali v občinskem 
berilu za potrebe društev v občini 
del teh sredstev pa bi občinski skla
di odstopili v okrajni sklad, ter pred
loga, da bi zbrana sredstva v celoti 
ostala občini, za potrebe okraja pa 
6i okrajni odbor SZDL zbral sred-
^^va iz lastne dejavnosti — so se 
'^^ani komisije odločili za zadnjo 
varianto. 

Tako bodo občinski odbori Socia-
4stične zveze ustanovili lastne skla-
'̂ P- Komisija meni. da je tako zbi
ranje demokratično in bolj uspešno 

bodo podjetja v občini prav go-
^°vo pokazala več razumevanja za 
potrebe na svojem področju. Tudi 
''^zdeljevanje teh sredstev bo bolj 
P''avilno. Komisije za družbene or
ganizacije pri občinskih odborih So-
^^^olisíične zveze so dobile že vsa 
'\0-vodila za ustanavljanje teh skla-

Z njim bo upravljal posebej 
^^,^oljeni upravni odbor in razde-
leval sredstva predvsem tistim or-

^^nizacijam in društvom, ki dobro 
^^ajajo svoj program v skladu s\ 
'^^''fbami določenega kraja. Da bi 

občinah dosegli čim večjo načrt-
pri finansiranju raznih dru-

. ^snih dejavnosti, bodo upravni od-
J ' ' " ' teh skladov razdeljevali sred-
P po pravilniku, ki bo predvide-

za kakšno dejavnost se ta de-
^ahko prvenstveno črpa. 

Ob f^^' bo ustanovljen pri 
''ajnem odboru Socialistične zve-

' pa bi naj služil predvsem kot 
ti^°^ pasivnim oočinam ter za 
, '"^f potrebe organizacij in društev 

^f^fajnem merilu. 
-ma-

C A S O D 25. F E B R U A R J A 
D O 6. M A R C A 

Pada!/ "*^^alno vreme s pogostimi 
PeratupQ^'"' in spremenljivo tem-

S Z D L - ^ V S E L J U D S K I P A R L A M E N T 

PRED PETIM KONGRESOM 
S Z D L J U G O S L A V I J E 

V drugi polovici aprila bo zasedal 
peti kongres SZDL Jugoslavije. Na 
njem bodo delegati ocenili naš do
sedanji socialistični razvoj, prikaza
li uspehe, ki smo jih v času med 
dvema kongresoma dosegli, in na
kazali probleme, ki se pojavljajo 
pred našo skupnostjo. Na podlagi 
vsega tega bo kongres nakazal per
spektivo našega nadaljnjega razvo
ja in s tem v zvezi tudi naloge So
cialistične zveze. 

Gotovo bo pomenil peti kongres 
tudi novo gledanje na Socialistično 
zvezo. Življenje postaja bogatejše z 
družbenimi iniciativami in z najraz
ličnejšimi oblikami družbenega de
la, hkrati pa intenzivnejše v borbi 
mnenj o družbenih problemih. Si
stem družbenega upravljanja in de
lavskega samoupravljanja dobiva iz 
dneva v dan močnejše korenine. 
Vedno bolj se večajo materialna 
sredstva, s katerimi razpolagajo ko
mune, delovni kolektivi in drugi. To 
pomeni, da naši oroizvajalci, naši 
državljani neposredno razporejajo 
vedno večja materialna sredstva v 
delavskih svetih, komunah, za dru-
gah, stanovanjskih skupnostih, dru
štvih itd. 

Prav zaradi takega stalnega raz
voja socialistične demokracije se 
hkrati krepi sodelovanje naših 
državljanov pri reševanju proble
mov, ki jih neposredno interesirajo. 
In ravno v tem procesu postaja 
vedno bolj važna vloga organizacij 
Socialistične zveze. Ne le v tem, da 
pomenijo močan vzgojni činitelj 
množic, temveč so tudi graditeljice 
naših novih odnosov, odnosno čini
telj, ki bo vplival na politiko naj
različnejših družbenih organov, 
ljudskih odborov, delavskih in za
družnih svetov, šolskih odborov, raz
nih organizacij, društev itd. Toda ne 
v tem smislu, da organizacije SZDL 
postanejo neposredno telo za te or
gane, temveč, da se z aktivnostjo 
svojega članstva ter v raznih obli
kah zalagajo za tako politiko teh or
ganov, ki bo najbolj odgovarjala 
našim splošnim principom. To pa 
pomeni nenehno krepitev samostoj
nosti in odgovornosti vseh teh or
ganov. 

Register problemov — ki so pred 
nami in za katere mora Socialistič
na zveza mobilizirati vrsto družbe-

- nih činiteljev in čim večje število 
svojih članov — je tako obsežen, da 
bi sleherno naštevanje pomenilo zo-
ževanje širine našega bogatega 
družbenega življenja. Vsak problem 
pa je najtesneje povezan z vrsto 
drugih problemov. Na primer, če 
ukažemo na potrebo nadaljnjega 
razvoja delavskega samoupravlja
nja in družbenega upravljanja (kar 
je ena zelo važnih nalog našega 
nadaljnjega razvoja), tedaj je treba 
hkrati razpravljati tudi o problemu 
nadaljnjega razvijanja sistema 
družbene delitve, kjer se morajo v 
polni meri odražati socialistični pro
izvodni odnosi. Dalje je treba raz
pravljati tudi o investicijah, ki mo
rajo postati sestavni del naporov za 
večjo produktivnost, kar bo krepilo 
materialno osnovo komune in de
lovnih kolektivov. Vse to pa je zopet 
vezano za realne možnosti, za ren
tabilnost, za uvajanje avtomatiza
cije v gospodarskih podjetjih, odkri
vanje notranjih rezerv, za razvija
nje uslužnostne dejavnosti — pri 
tem še zelo zaostajamo — in zapo
slovanju v njej odvečne delovne si
le, ki obremenjuje produktivnost, za 
strokovno usposabljanje delavcev. 
Sem spada tudi problem nadaljnje
ga razvijanja sistema nagrajevanja 
po enoti proizvoda in. vrsta drugih 
problemov. 

Ce vzamemo, na primer, problem^ 
žena, tedaj se pri tem ne zaustavi
mo le pri vključevanju večjega šte
vila žena v razne družbene organe, 
temveč se pojavlja hkrati tudi pro
blem strokovnega izobraževanja ter 
kvalifikacij žena v industrijski in 
kmetijski proizvodnji, dalje problem ^ 
a1<tivnosti stanovanjskih skupnosti 
in krajevnih odborov na vasi ter 
njihovih servisnih služb, problem 
družbene prehrane, razvijanje otro
ških ustanov in vrsto drugih vpra
šanj. 

In koliko je še problemov v na
šem družbenem življenju, na vseh 
njegovih področjih! Vse to bi mora
le organizacije in odbori Socialistič
ne zveze videti, izdelati analize in 
pokazati perspektivo. Hkrati morajo 
organizacije Socialistične zveze skr
beti, da se problemi zares rešujejo. 
Le tako bo Socialistična zveza kot 
organizacija, ki združuje ogromien 
del našega prebivalstva, predstav

ljala tudi činitelj družbene kontro
le nad uvajanjem naših socialistič
nih principov v vsakdanjo prakso. 

Občinske konference Socialistične 
zveze, na katerih volijo delegate za 
peti kongres, analizirajo stanje na 
svojem področju ter nudijo koristne 
sugestije za delo kongresa, dajejo 
hkrati koristna napotila za delo or
ganizacij in odborov. Te nove kva
litete glede vsebine in metod dela 
ter večje aktivnosti Socialistične 
zveze pa zahteva naš socialistični 
razvoj in naši delovni ljudje. S. V. 

Usmerjevalec družbenega dogajanja 
Med zadnjimi na območju našega 

okraja je bila v nedeljo še letna 
konferenca mestne organizacije So
cialistične zveze delovnega ljudstva 
v Velenju. Kakor poročilo predsed
nika, tako je tudi razprava potrdila, 
da je bila Socialistična zveza v me
stu ob Paki v resnici gibalo in 
usmerjevalec celotnega družbenega 
dogajanja. Ta njen vpliv se ni ka
zal samo pri organizaciji in izvaja
nju prostovoljnih del za ureditev 
številnih komunalnih naprav, temveč 
tudi v organih delavskega samo
upravljanja in drugje. Njena moč 
pa je dobila primeren odjek še v 
številu članstva, saj imajo v Vele
nju kar 88 odstotkov volivcev včla

njenih v Socialistično zvezo. To je 
precej nad občinskim in zlasti še 
nad okrajnim povprečjem. 

Ni naključje, da so tudi v razpra
vi največ govorili o gospodarskih 
perspektivah velenjskega premogov
nega bazena. Tri milijone ton, nova 
sušilnica, kemični kombinat, nova 
stanovanja itd., to so bile besede, 
ki so se najčešće ponavljale. Zraven 
njih pa seveda potreba po novi šo
li, po večji skrbi za strokovno in 
splošno izobraževanje rudarjev in 
podobno. 

V razpravi pa so se seznanili tu
di z delom, ki čaka v letošnjem letu 
velenjske prostovoljce. 

Francka Bogataj, nova predsednica občinskega odbora 
Socialistične zveze v Šentjurju, desno: gostje na občin
ski konferenci v Šentjurju 

Razprava o družbenem 
načrtu celjske občine 

Zbori 
volivcev 
v Celju 

T e dni so po vsej celjski ob
čini zboiri vol ivcev . Ljudje raz
pravljajo o predlogu dmžbenega 
plana občine za letos. Razumlj ivo 
je, da vol ivci največ razpravljajo 

o ukrepih za izlboljšanje ž iv l jenj 
ske ravni prebivalcev. Namreč, 
tudi letos je prišlo do pojava, da 
bi proračunska sredstva počas
neje pritekala in naraščala od 
potreb. Logično, da hkrati s tem 
nastane neizbežna vrzel in na 
koncu odrivanje navidez manjših 
potreb. 

Zato so na dosedanjih zborih 
vol ivcev podprli težnjo za uvel ja
v i tev 4 odstotnega prometnega 
davka na maloprodajo industrij-
sikega blaga. Kupci, prebivalci 
bodo tako v enaki meri prispevali 
svoj delež k povečanju skladov 
občine, in sicer tistih, ki so na
menjeni za družbeni standard — 
trgovina, šole, vrtci in podobno. 

Na zborih vol ivcev , ki so že 
bili, j e zlasti prišla do izraza tež
nja, da si mesto in občino lahko 
uredijo le meščani in občani. P r i 
tem vel ikem delu bo moral p o 
magati vsak posarñeznik in pod
jetja. Zato so kolektivi proizvod
nih podjetij tudi obljubili, da 
bodo opravil i letos preko 200.000 
prostovoljnih delovnih ur, ustvar
jena sredstva pa bodo namenili 
dviganju življenjske ravni pre
bivalcev. 

P rva naloga kmetijskih gospo
darstev bo preskrba prebivalcev 
s potrebnimi kmetijskimi pridelki, 
vrtninami in mlekom. Na zborih 
vo l ivcev se ljudje niso spuščali 
v tehnične probleme reševanja 
te naloge. Podprl i pa so predlog 
za ureditev združenega kmet i j 
skega posestva v celjski občini, 
tako da bo zmožno izpolniti svojo 
nalogo. 

Živahne razprave so se razvile 
tudi ob predlogih za vlaganja v 
družbeni standard. Na vsakem 
območju imajo svoje probleme, 
ki bi jih radi čim prej rešili. 
Spodbudne pa so številke in 
predlog, ki ga prinaša glede tega 
družbeni načrt. Samo za družbeni 
standard naj bi v celjski občini 
s sodelovanjem gospodarskih or
ganizacij in posameznikov inve
stirali kar mil i jardo in pol di
narjev. Največ seveda za stano
vanja, kar so vo l ivc i odobravali. 
Za stanovanja bodo letos v celjski 
občini porabili 940 mil i jonov d i 
narjev, sledijo kcwnunalna dela 

(331 mil i jonov dinarjev) in šolstvo 
149 mil i jonov dinarjev. Za komu
nalna dela bo letos še enkrat več 
sredstev kot lani. 

Zaostajanje obrti za splošnim 
razvojem so vol ivci še najbolj 
grajali. Gre namreč za ugotovi
tev, ki j e do neke mere upravi
čena, da ustanavljanju raznih 
servisnih delavnic v praksi po
svečamo vse premalo pozornosti 
in da močnejša obrt polagoma 
prehaja v polproizvodne obrate. 

SZDL - gonilna sila 
na Šniarsl(em 

V nedeljo j e bila občinska kon
ferenca S Z D L občine Šmarje pri 
Jelšah. Konferenco j e vodi l pred
sednik Franc Zupane. K o t gostje 
so prisostvovali Tomo Brejc, za
stopnik G O SZDL, Vinka Simonie, 
ljudska poslanka, predsednik O O ; 
SZDL Cel je Jože Marolt. i 

P o izčrpnem poročilu j e bila i 
razprava-zelo živahna. Osnovni so ' 
problemi kmetijstva, ki ga učin
kovito rešujejo s prehajanjem na 
samostojno proizvodnjo v zadru
gah in širjenju kooperacij . Šol
stvo preživlja težke trenutke pred . 
vsem zaradi šibkega materialnega 
stanja in pomanjkanja kadra. 
Konferenca j e pokazala, da j e 
okrepljena organizacija S Z D L , ki 
se j e v preteklem letu številčno 
povečala za 22 odstotkov, prava 
gonilna sila političnega in gospo
darskega napredka v občini. 

Izvol i l i so tudi nov odbor. Za 
delegate za kongres S Z D L Jugo
slavije pa so izvolil i Staneta So-
tlarja, Jožka Majhna in ing. A n 
dreja Marinea. 

OBČNI ZBOR S O C I A L I S T I Č N E 
ZVEZE TUDI NA P O N I K V I 

V nedeljo je bil tudi na Ponikvi 
pri Žalcu občni zbor SZDL. Ugoto
vili so, da je dosedanji odbor zelo 
dobro delal, saj je včlanjenih v So
cialistično zvezo 79 odstotkov vo
livcev. S tem se je organizacija uvr
stila med prve v občini. Tudi raz
prava je bila zelo živahna, saj so 
govorili skoraj vsi navzoči člani. 

Z O B Č I N S K E K O N F E R E N C E S O C I A L I S T I Č N E Z V E Z E V Š E N T J U R J U 

K M E T I J S T V O V O S P R E D J U 
V nedeljo j e bila v Šentjurju 

občinska konferenca Socialistične 
zveze delovnih ljudi. Najprej j e 
predsednik Srečko Pratnemer te
melj i to obrazložil dosedanje 
uspehe in pomanjkljivosti, naka
zal bodoče naloge in politična 

Лфгааапја, ki j ih bodo morali v 
občini v naslednjem obdobju re 
šiti, nakar je podrobno govor i l o 
uspehih in nalogah posameznih 
organizacij ter hkrati o posebnih 
pogojih posameznih področij v 
šentjurski občini. 

Razumlj ivo je, da se je najdelj 
zadržal pri kmetijstvu, saj je l e 
to ena glavnih panog gospodarske 
dejavnosti v občini. Dejal je, da 
so napori in prizadevanje za 
usposobitev kmetijstva dali lepe 
rezultate. Tako danes več o šent
jurski občini ne moremo govori t i 
kot o zaostali kmetijski občini. 
Imajo pa tudi vse možnosti, da se 
prerinejo med najboljše. Gotovo 
j e tudi, da je razvoj v preteklih le
tih naredil vel ik skok. Samo šte
v i lo živine so v zadnjih dveh 
letih povečali za okoli 25 odstot
kov. Če te podatke še pogledamo 
za industrijo, vidimo, da se je 
industrijska proizvodnja še bolj 
povečala, in sicer kar za 130 od
stotkov. 

Perspektiva razvoja kmetijstva 
v šentjurski občini j e v vel ikih 
kmetijskih proizvodnih enotah. 
T o dokazuje tudi Kmeti jsko go
spodarstvo » S L O M « pri Ponikvi . 
Posestvo j e samo v petih Letih 
povečalo obdelavo površine za 37 

(Nadaljevanje na 5. strani) 

Toplo sonce j e v nedeljo zvabilo na sprehajališče v mestn in okolici meščane, 
ki so si že zaželeli sončnih žarkov, čeravno prave zime letos ni bilo. Zlasti 
so bili toplote in zraka potrebni otroci ter dojenčki, ki se čez zimo držijo 
peči. Četudi vreme kaže, da se pomlad naglo bliža, je т resnici le zahrbtno, 

kajti rarm* т tem časa s podvojeno «ilo razujsta (ripa in preklad. 

S E M I N A R Z A S E K R E T A R J E 
M L A D I N S K I H A K T I V O V 

Občinski komite Ljudske mladi
ne v Celju je organiziral v Celju 
enodnevni seminar za sekretarje 
mladinskih aktivov. Udeleži lo se 
ga je okoli 90 mladincev iz sko- i 
raj vseh aktivov. Udeleženci so 
poslušali predavanja o delu se
kretarjev in o aktualnih nalogah 
ljudske mladine. Seminar je zelo 
uspel, tako po rekordni udeležbi 
kot po kvaliteti. Občinski komite 
Ljudske mladine prireja sedaj še 
seminar za predsednike, politično 
ideološke vodje, itd. tako, da bodo 
vsi kadri šli skozi seminarje. 

file://'/0-vodila


PRED 8. zVVARCEM — D N E V O M 2 E N A 

Delavka, žena in mati 
O B I S K A L I SMO T O V A R N O P E R I L A » T O P E R « V CELJU 

Mednarodni dan žena, 8. marec, 
bo letos posvečen zlasti tistim ma
teram in ženam, ki še poleg svojega 
dela doma, aktivno delujejo v pro
izvodnji, v družbenem življenju. 
Najlepše bomo ta dan proslavili ta
ko, da bomo posvetili svoje sile re
ševanju problematike teh žena, ki 
so dobre matere in žene, poleg tega 
pa uspešno opravljajo svoje delo v 
službi. Problem zaposlene žene, ki 
ima svojo družino, srečujemo po
vsod, saj enakopravnost žena posta
ja le zlagoma resnica in so žene še 
vedno žrtve zastarelih nazorov, ki 
jim poleg službe nalagajo še vse de
lo doma. Toda žene so enakopravne, 
saj enako uspešno kakor možje so
delujejo v družbenem življenju, v 
upravljanju. Da je temu tako, zgo
vorno kaže primer v Tovarni perila 
»Toper« v Celju, kjer je odstotek 
ženske delovne sile res visok (94%) 
in kjer je delavsko samoupravljanje 
i;îkjlucno v rokah zaposlenih žena. 

Predsednica upravnega odbora to
varne nam je že v začetku poveda
la, da je skrb za delavke v tovar
ni res velika, kar pomeni, da je po
svečena rešitvi problemov zaposle
nih žena. Skoraj vse delavke imajo 
svoje družine in zaradi tega oprav
ljajo dve službi hkrati, izmed kate
rih vsaka terja celega človeka in 
zato trpi delo na obeh straneh. To
varna želi olajšati delo doma in za
to želi urediti pralnice in lika'.nice, 
da bi s tem razbremenila žene kot 

gospodinje. V podjetju upajo, da IJO, 
ko bodo urejeni primerni prostori, 
precej večji odziv žena v splošnih 
in strokovno izobraževalnih tečajih. 
Teh žene v glavnem ne obiskujejo, 
ker so preobremenjene. Topli obrok, 
je naletel na odobravanje, v načrtu 
pa ima podjetje tudi lastno menzo. 

Praznik žena bodo delavke v To-
pru proslavile letos s kulturnim spo
redom, ki ga bodo same izvajale, 
ansambel celjskega gledališča pa 
jim bo predvajal »Kastelko«. 

V organih delavskega samouprav
ljanja so pretežno žene. V delav
skem svetu so zastopani vsi obrati, 
v kratkem pa bodo ustanovili še 
obratne delavske svete. Obratni de
lavski svet bo imel tudi obrat v Šo
štanju. Soštanjski obrat kaže, da si 
vodstvo tovarne prizadeva rešiti 
ženski problem. Kajti Toper je kljub 
temu, da v Šoštanju ni bilo dovolj 
kvalificiranih moči, ustanovil tam 
svoj obrat z namenom, da bi omilil 

problem ženske delovne sile. 
Enako razumevanje za svoje de

lavke je delavski svet pokazal tudi 
pred nedavnim, ko je za 45 minut 
podaljšal osemurni delavnik zato, 
da popoldanska izmena ob sobotah 
ne dela. Ker so turnusi tedenski, 
imajo žene tako vsako drugo soboto 
prosto. 

Skrb vodstva ceni kolektiv v pol
ni meri. Sklep, da bodo že letos za
čeli z rekonstrukcijo tovarne, je ko
lektiv ne samo odobraval, ampak tu

di podprl po svojih močeh. Rekon
strukcija je deloma že v teku, saj 
bodo do konca marca vsi obrati do
bili nove stroje. Vrednost novih 
strojev bo znašala okrog 35 milijo
nov dinarjev. Proizvodnja stalno ra
ste in je vrednost proizvodnje iz le
ta 1956 presežena kar za 270 od
stotkov. 

Na nedavnem sejmu moda 1960 
je tovarna uredila na razstavnem 
prostoru obrat, kjer je 40 delavk iz
delovalo glavni artikel tovarne — 
moške srajce. 

ŠOLSKA REFORMA • 
v ospredju zanimanja 

V soboto je bila na Ekonomski 
šoli v Celju letna konferenca osnov
ne organizacije Zveze komunistov, 
združena s situacijsko konferenco 
mladinske organizacije in šolske 
skupnosti. 

Poročilo o delu osnovne organi
zacije ZK je podal sekretar. Kljub 
temu, da je bilo ob ustanovitvi or
ganizacije na šoli 1958. leta le pet 
komunistov, se je njihova vloga pre
cej poznala pri delu mladinske or
ganizacije in šolske skupnosti. Naj
več pozornosti so posvetili izobra
ževanju, dvigu idejnega nivoja osta
le mladine in pridobivanju novih 
članov. Tako so v svoje vrste spre
jeli nad dvajset mladih ljudi. 

Svoji poročili sta podala tudi 
predsednik mladinske organizaci e 
in predsednik šolske skupnosti, z 
obeh smo lahko povzeli, da vloga 
teh organizacij raste in se krepi iz 
leta v leto. 

Razprava je bila ze!o živahna. V 
glavnem pa se je sukala okoli šol
ske reforme, ki se tudi na tem za
vodu lepo uveljavlja v življenje. 
Več diskutantov je govorilo o potre
bi predmetnika in učnega načrta, ki 
dostikrat ne ustrezata hitremu go
spodarskemu razvoju. Govorili so še 
o potrebi reformiranja učne metode 
in povezave šole s prakso. Želeli 
so si tudi več sodelovanja s pod
jetji. 

Kljub temu, da je konferenca ugo
tovila, da bi se pri obstoječih ma
terialnih pogojih dalo še marsikaj 
napraviti za reformo pouka, pa je 
nakazala tudi občutno pomanjkanje 
materialnih sredstev, predvsem pro
storov. 

Obrat »Topra« na Sejmu mode 1960 na Gospodarskem razstavišču v 
Ljubljani. 

Potrebe in zahteve 
NEKAJ M I S L I O DELU 
BIROJA ZA 
S T A N O V A N J S K O IN 
K O M U N A L N O IZGRADNJe 
V CELJU 

S O M U D A L E P E C A T D E L A 
Biro za stanovanjsko in komunal

no izgradnjo v Celju je nastal in 
zrasel iz potreb današnjega časa. 
V njem se kaže utrip stanovanjske 
graditve, in v zadnjem obdobju tu
di težnja po čim hitrejši izgradnji 
nekaterih objektov družbenega stan
darda, komunalnih naprav in podob
no. Njegova hvaležna naloga pa je 
še v vlogi mobilizatorja lastnih 
sredstev za gradnjo stanovanj. Ta
ko naj bi bila samo letos zajeta 
lastna sredstva pri celotni dejavno
sti pod okriljem biroja v višini 50% 
skupnih investicijskih sredstev. Ka
ko visoka so ta sredstva se vidi tu
di iz podatka, da bodo predvidoma 
znašala celotna, investicijska sred
stva za dokončanje lan' začetih ob
jektov in začetek novih okoli poldru
ge milijarde dinarjev. 

Začetek dela Biroja za stanovanj
sko in komunalno izgradnjo sovpa
da v čas, ko so bila osvojena nova 
načela stanovanjske graditve, ki so 
zahtevala še določene spremembe 
pri poslovanju kreditnega sklada, 
skrajno ekonomično trošenje druž
benih sredstev, nove poglede glede 
določanja maksimalnih stanovanj
skih površin itd. Zato je stal Biro 
že na začetku dela pred kopico tež
kih problemov, zlasti tehničnega 
značaja. Morali so iskati nove na
črte in revidirati stare. Vse to se 
je poznalo v začasnem zastoju del. 
Ko pa je dobil projekte, ki so ustre
zali tudi glede končne cene, je delo 
steklo in skupaj s projektantskimi 

organizacijami in gradbenimi pod
jetji je skušal doseči čim ugodnejši 
finančni uspeh, ali z drugimi bese
dami — čim več stanovanj za čim 
manj denarja. Vzporedno so bili na
pravljeni koraki za uveljavitev pra
vilnika kreditnega sklada za grad
njo stanovanj. Stremeli pa so tudi 
za tem, da so iz družbenih sredstev 
finansirali le gradnjo stanovanjskih 

objektov, ki so v svojih načrtih po
vsem upoštevali občinske in sploš
ne smernice za projektiranje in 
gradnjo stanovanj. 

Biro je poleg stanovanjske iz
gradnje sprejel še dolžnost investi
torja poslovnih zgradb, ki jih sam 
ali delno investira preko ustreznih 
organizacij občinski ljudski odbor. 
Tu gre za gradnjo restavracije za 
družbeno prehrano, za novi celjski 
hotel B-kategorije, za skladišče 
Merxa, za gradnjo šol in socialnih 
ustanov. Poleg tega vrši investicij
sko službo za gradnjo komunalnih 
naprav, za elektrifikacijo, za grad
njo cestnega omrežja itd. 

V letošnjem delovnem programu 
Biroja je poleg dokončanja lani za

četih še začetek 416 novih s t a H * -
vanj. Pri izvrševanju tega načrta b « 
odprto novo, veliko gradbišče sever
no in južno od Dečkove ceste; nekaj 
manjših pa tudi drugod. Samo na 
območju Dečkove ceste bodo letos 
začeli z gradnjo 384 stanovanj. V 
vseh teh in drugih primerih gre edi-
nole za blokovno gradnjo in sicer 
za bloke od 20 do 46 stanovanj. 0% 

Dečkovem naselju bo nastalo tudr 
novo trgovsko preskrbovalno sredi
šče. Na Otoku ne bo letos odprta 
nobena nova gradnja stanovanj. 
Vsa dela bodo osredotočena na do
končanje stolpnic m seveda na ure
ditev cest, javne razsvetljave, par
kov itd. 

Ves program stanovanjske iz
gradnje bo izvršen v drugem in 
tretjem četrtletju prihodnjega leta. . 

V času največjega razmaha sta
novanjske graditve pa bo Biro začel 
pripravljati program nadaljnjih del 
na Otoku. Tu gre v prvi vrsti za 
okoliš kopališča, kjer bo razen več 
štirietažnih stanovanjskih blokov 
postavljenih še pet lepih stolpnic. 
Ta načrt bodo začeli uresničevati 
leta 1962. 

Stolpiči ob Ljubljanski cesti 

M L A D I N S K A P O L I T I Č N A ŠOLA 
V VELENJU 

Občinski komite Ljudske mladine 
v Šoštanju je organiziral v Velenju 
mladinsko politično šolo, ki jo obi
skuje okoli 40 mladincev in mla
dink. To je prva tovrstna šola v so
štanjski občini, ki ima namen pred
vsem vzgojiti dobre mladinske 
kadre. Svečani otvoritvi šole, ki je 
bila pretekli teden, so poleg ostalih 
družbenih delavcev iz šoštanjske 
občine prisostvovali še predsednik 
OK LMS tov. Knafelc in drugi. 

POGLED 
PO 

SVETU 
Nad Saharo se je v senci pošast

ne meg lem gobe spet marsikaj raz
jasnilo. Medtem ko zaverovana v 
francosko slavo in kolonialno moč 
menijo, da jim bo atomska bomba 
povrnila vse, kar so izgubili, je 
predsednik začasne alžirske vlade 
dostojanstveno izjavil, kako si za
mišlja edino možno pot k rešitvi 
alžirskega vprašania: opozoril je na 
enakost vseh prebivalcev Alžirije ne 
glede na rasno ali versko pripad
nost. To je edina resnica, ki pride 
v sodobnosti v poštev. Rasna diskri
minacija in kolonialna nadvlada je 
stvar preteklosti, nobena armada ju 
ne bo mogla več uveljaviti. Varnost 
vseh prebivalcev, tudi belih, je mo
goče doseči samo z ustanovitvijo 
alžirske države, katere neodvisnost 
je prav tako neizogibna, kot je bila 
neizogibna neodvisnost Tunizije in 
Maroka, kot je neizogibna neodvis
nost vseh kolonialnih narodov. 

Tunizijski predsednik Habib Bur
giba je ob tem izjavil, da ima eks
plozija francoske atomske bombe 
napadalen značaj, z njo je Francija 
s trdo vojaško pestjo pribita, da 
Sahara pripada njej, to pa je izraz 
prezira in podcenjevanja afriških 
narodov. Iskreno sodelovanje s 
Francijo je nemogoče, dokler vlada 
v njej duh kolonializma, ki neti voj
no proti Alžircem in zatrjuje, da je 
Bizerta za vedno francosko opo
rišče. 

Francoska soseda Belgija že peti 
teden konferira s predstavniki Kon
ga o njegovi neodvisnosti, ki naj 
stopi v veljavo 30. julija letos. Kon
ferenca se je zataknila, ker so Bel
gijci dokaj spretno izrabili nasprot
ja med prebivalci Konga, v glav
nem med unitaristi in federalisti. 
To pomeni, da se bodo morali afri
ški narodi upirati tej stari taktiki 
in strategiji vseh zavojevalcev vseh 
časov in narodov. S tega stališča 
je zanimivo ocenjevati Naserjeve 
poglede na arabski nacionalizem in 

arabsko enotnost. Naser je naperil \ 
svojo grajo na Irak in na Tunizijo, ' 
ki da sta orodje tujcev, ki bi si radi 
p^dobili nazaj izgubljene položaje 
v arabskem svetu. Nekaj je nedvom
no na tem. To se kaže tudi iz rav
nanja Izraela, ki je spet povzročil 
ostre incidente s Sirijo, to je z ZAR. 
Politika arabskega združevanja go
tovo ne gre v račun tistim mogot
cem, ki so stoletja vedrili in obla
čili po načelu: Razdeli in vladaj! 

Zato je v tej luči toliko pomemb
nejši obisk Hruščeva v Indiji, Bur
mi in Indoneziji. Povsod je bil spre
jet z največjimi častmi in povsod je 
prostodušno izjavil, da je ambicioz
na politika teh držav v popolnem 
soglasju z načeli sovjetske medna
rodne politike. Morebiti je njegov 
uspeh to. da je Nehru povabil Cu 
En Laja v New Delhi na razgovor 
o indokitajskem sporu. Povabilo je 
bilo zelo kočljivo, vendar je bilo po
udarjeno, da bo tak sestanek gotovo 
koristen za obe strani. Hruščev pa 
je prostodušno obetal, da bosta In
dija in Kitajska kmalu spet prija
teljici. 

Gre torej za velike stvari. To je 
videti tudi iz Mikojanovega obiska 
na Kubi. Rezultat za Kubo ni slab: 
SZ bo dala 100 milijonov dolarjev 
kredita in v 5 letih odkupila 5 mi
lijonov ton sladkorja. To se je zgo
dilo 80 km od Floride. Ni čuda, če 
ZDA groze kubanskemu premieru 
Castra z represalijami in dejansko 
že napadajo sladkorne nasade na 
Kubi z zazigalnimi bombami. Vse 
to kaže, da traja kljub Camp Da
vidu konkurenca med Vzhodom in 
Zahodom dalje in da ponekod pre
vzema zelo ostre oblike. Znani ame
riški zunanjepolitični komentator 
Lippmann pravi, da se ameriška po 
litika drži abstraktne logike, ki je 
nerealistična in nespametna, ker ne 
kaže prave volje do kompromisa 
češ, bolje je ostati brez vsakega 
sporazuma kot pa skleniti nepopoln 
sporazum. Prav taka je politika 
Zahodne Nemčije, ki je izdala belo 
knjigo o antisemitizmu v Nemčiji in 
preložila skoraj vso krivdo na ko
munistično propagando, v parla
mentarni debati pa sklenila, da bo 
posebna komisija pedagogov, teo
logov in zgodovinarjev določila li
nijo antinacistične vzgoje. Morebiti 
ima prav socialdemokrat Schmid, ki 
pravi, da so v Zahodni Nemčiji na
cizem samo navidez zatirali, ga po
metu pod preprogo. Sodeč po za-
hodnonemški propagandi nimajo 
ravno prave volje, da bi se znebili 
nacističnega duha. T. O. 

Še eno tako uspešno leto 
PA BODO IZVEN TEŽAV — ZAPISKI S KONFERENCE KOMU
NISTOV ZABUKOVŠKEGA RUmiKA — GOSPODARSKE NA
LOGE SO NAJPOMEMBNEJŠE — GRADILI BODO STANOVA
NJA ZA RUDARJE — VEC POZORNOTI DRUSTVOM 

V nedeljo j e bila v Zabukovci 
konferenca Zveze komunistov 
rudniške osnovne organizacije. 
Pregledal i so dosedanje delo, g o 
spodarske uspehe, težave in ž i v 
ljenje v Zabukovci. Nekaj so p o 
hvalil i , drugo grajali, vendar 
oboje v istem namenu, da bo v 
naslednjem obdobju delo še bolj 
uspešno. 

Za zabukovške rudarje j e v se 
kakor največji lanski uspeh g o 
spodarska stabilizacija podjetja. 
N e smemo namreč pozabiti, da 
j e zabukovški rudnik še pred d o 
br im letom stal pred propadom. 
Tedaj niso mogli poravnati niti 

svojih osnovnih obveznosti, kaj 
šele, da bi rudarji za uspešnejše 
delo lahko imeli višje dohodke. 

Danes j e v Zabukovci drugače, 
smo slišali na konferenci komu-
nistov-rudarjev. Proizvodne stro
ške so bistveno znižali, dvigni l i 
storilnost in si tako ustvarili kar 
za preko 20 mil i jonov lastnih 
skladov. In sicer kljub temu, da 
so dohodki zaposlenih bili za sko
raj eno plačo višji od tarifnih po
stavk. 

K o so govori l i o dohodkih ru
darjev, so dejali, da hočejo že l e 
tos uvel javi t i sistem nagrajeva
nja po enoti proizvoda. Ugotovi l i 

so namreč, da kolektivno nagra
jevanje po uspehu ne rodi priča
kovanih rezultatov. P r i uresniče
vanju te zamisli sedaj intenzivno 
delajo. Hkrat i s tem pa se v Za -
bukovici pojavlja naslednji pro
blem. Ce hoče delavec v jami ali 
zunaj narediti več, bo moral po 
znati podrobno svoje delo, razne 
pri jeme pri delu in naprave, s 
katerimi dela. Za tako delo pa je 
potrebna višja strokovna izobraz
ba kot j e bila doslej. Zato bo l e 
tos izotjraževanje ena prvih na
log. Pr iredi t i nameravajo razne 
strokovne tečaje, predvsem za k o 
pače in okrepiti ter do kraja iz 
peljati večerne šole za odrasle. 

Nekatere stvari pa so odkrito in 
pošteno obsodili. Zlasti pereče j e 
vprašanje bolniških izostankov. 
Anal iza poslovanja rudnika nam
reč pokaže, da so lani samo pri 
pravünem izkoriščanju jamskega 
lesa prihranili preko 20 mi l i jo 
nov. Istočasno pa so plačali sko
raj 6 mil i jonov dinarjev dodatne
ga proračunskega prispevka za
radi visokega števua bolnin. L a 
ni j e bilo skupaj preko 2460 pr i -
mer'^v bolezni. Zaradi tega so i z 
gubili kar 18 tisoč »š ih tov« . T o 
je še ena velika izguba za kolek
tiv, posebej, ko vemo, da v Zabu
kovci vselej primanjkuje delovne 
sile. Hkrat i pa to pomeni, da so 
tu še ve l ike rezerve — v storit
vah in dinarjih. K o so o tem g o 
vori l i , so komunisti postavili j a 
sno in odločno stališče. Napačno 
je , če bi se bolan delavec ne 
zdravil samo zaradi tega, ker bo 
s tem znižal število izgubljenih 
»š ih tov« . Nevzdržno pa j e tudi, 
da nekateri brezobzirno izkori
ščajo širokogrudnost 2MÌravstve-
nega zavarovanja. P r i tem ne sme 
biti niti sentimentalnosti, naj 
manj pa familiarnosti. 

V razpravi so problem fami
liarnosti še temelji teje obdelali in 
ga obsodili. Kaj t i gotovo je , da si 
nekdo z uslugami sicer zagotovi 
simpatije, ki se pa poderejo, ko 
so zahteve prevel ike . Ob tem so 
tudi poudarili, da j e v podjetju 
še naprej potrebna poštena d e 
lovna disciplina in red. Saj se j e 
podjetje šele izkopalo iz težav. 
Čakajo j ih pa tudi ve l ike naloge. 

Graditi morajo nova stanova
nja. V ta namen bodo porabili 
pretežni del lastnih sredstev. P o 
živi t i pa bodo moral i tudi delo 
mladine, sindikata, prosvetnega 
društva in sploh družbenih orga
nizacij, ki neposredno zajemajo 
ves kraj. Meni l i so, da se bodo 
komunisti morali temelji teje po
svetiti tudi problemom kraja Z a -
btikovce. Saj končno rudar ž iv i v 
Zabukovci. 

V zadnjem tednii 
po domovini 

Petek, 19. februarja 
V . B E O G R A D U se je sestal kultur*« 

prosvetni svet Jugoslavije, na katerem 
so največ govorili o kulturnem življe
nju v komunah in v tej zvezi poudarili 
potrebo po ćim več jem vključevanj* 
delavcev v svete za šolstvo ter v orgaJM 
upravljanja pri drugih kulturnih ia 
prosvetnih ustanovah. 

Sobota, 20. februarja 
NA T A D A N pred štiridesetimi leti je 

izšla v Trstu prva številka takrat for
malno še socialističnega glasila-tednika 
»De lo« . Navzlic temu se j e list že oí 
vsega začetka zavzemal za ideološke i« 
organizacijske pozicije komunističnega 
gibanja. 

OB 50-LETNlCI praznovanja 8. marca 
j e predsednik republike tov. Tito spre
jel delegacijo Zveze ženskih druSteT. 

N A AVTOMOBILSKO CESTO >Br*t-
stva in enotnosti«, na odseku skozi Ma
kedonijo, j e prispela prva mladiaek« 
delovna brigada iz Skoplja. 

Nedelja, 21. februarja 
V 1? OBČINAH naše republike so biU 

občni zbori občinskih odborov SZDL. 
Zbora v Trbovljah se je med številnimi 
gosti udeležil tov. Miha Marinko, skup
ščine na Teznem Y Mariboru pa to*« 
Boris Kraigher. Na pregledu dela » 
Hrastniku je sodelovala tudi tovarišic« 
Lidija Šentjurc. 

Ponedeljek, 22. februarja 
NA SLAVNOSTNI SEJI Srbske akaie-

mije znanosti, katere se j e ndelei& 
tudi tov. Tito. so izvolili pet novih red
nih članov, med njimi tudi podpredsed
nika Zveznega izvršnega sveta Edvard« 
Kardelja. 

Torek, 23. februarja 
V LJUBLJANI-BEXIGRADU je biU 

letna konferenca občinske organizacij« 
SZDL, na kateri je v razpravi sodelo
vala tudi tov. Vida Tomšič. Govorila j * 
o vlogi Socialistične zveze v mehanizni« 
socialistične demokracije. 

Z A R A D I TALJENJA snega in naraše*' 
nja rek se tudi gladina Skadarskei« 
jezera stalno dviga. Doslej j e jezer« ' 
poplavilo več kot oeem tisoč hektarje* 
plodne zemlje in okoli deset vasi. GU' 
dina jezera j e bila za 5 metrov В«* 
nórmalo. 

Sreda, 24. februarja 
V BEOGRADU se j e začelo posveto

vanje o pospeševanju industrijske pr«'" 
izvodnje. 

V LJUBLJANI so se k rednim seje* 
sestali člani odbora za gospodarstvo f 
publiškega zbora in zbora proizvajale'*' 
nadalje člani odbora za vprašanje d«".'' 
in socialnega zavarovanja zbora proi*' 
vajalcev in končno člani odbora '* 
zdravstvo in socialno politiko repnbli' 
škega zbora Ljudske skupščine Slo**' 
nije. Na vseh sejah so razpravljali o P*' 
ročilu Izvršnega sveta o njegovem Лf^* 
v lanskem letu. 

M A L A K R O N I K A 
I Z V E L E N J A 

Na nedavni seji občine Šoštanj 
so imenovali pripravljalni odbor 
za ustanovitev vrtnari je s toplo
vodnim ogrevanjem v Velenju. 
S tem bi omogočili redno pre
skrbo z zelenjavo, ki bi j o lahko 
dobivala tudi druga mesta. 

Dolgoletna želja Velenjčanov, 
da bi imeli lasten zabavni orke
ster, j e končno izpolnjena. De
lavsko prosvetno društvo >Svo-
boda« j e pred dnevi predstavilo 
desetčlansko skupino godbenikov, 
ki so igrali narodne in sodobne 
skladbe. Velen jčani upajo, da 
bodo imel i še večkrat pri l iko d o 
živet i tako prijeten večer. 

V Velenju pripravljajo tradi
cionalni »pustni karneval« , ki bo 
združen s pustnim sprevodom. 
Izdali pa bodo tudi ooseben časo
pis » K u r e n t « . Številni odbor j e 
porok, da bodo Velen j cani tudi 
letos prijetno pustovali. 

S E M I N A R ZA DELO K L U B O V 
M L A D I H P R O I Z V A J A L C E V 

Delavska komisija pri občinskem 
komiteju Ljudske mladine v Celju 
je na svoji zadnji seji razpravljala 
o delu klubov mladih proizvajalcev. 
V celjski občini je le malo takih 
klubov. Kar pa je podjetij, v kate
rih bi lahko delali klubi mladih pro
izvajalcev, bo komisija priredila se
minar, katerega se bodo udeležili 
predsedniki vseh že ustanovljenih 
klubov in predstavniki podjetij, kjer 
nameravajo take klube ustanoviti. 
Na seminarju se bodo udeleženci 
seznanili z delom klubov mlađih 
proizvajalcev. 

O B R A Č U N D E L A 
Z V E Z E B O R C E V V M O Z I R J U 

V nedeljo j e bila v Mozir ju 
letna konferenca Občinskega od
bora Zveze borcev N O B . V po
ročilu so zajeli dosedanje uspehe, 
nato pa so v živahni razpravi 
spregovoril i o bodočih nalogah. 
Ugotovi l i so, da bodo v nasled
njem delovnem razdobju morali 
posvetiti še več skrbi nekdanjim 
borcem in reševanju) njihovih 
problemov. P r a v tako važno pa 
je tudi urejevanje grobov in spo
menikov. V občini stoji zdaj pet 
sfKxmeinikov, urejenih j e že 34 
grobov, 23 pa j ih še urejujejo. 

Poleg tega so razpravljali tudi 
o problemu delovne sile v m o -
zirski občini, predvsem o močnem 
odlivu mladih ljudi in o načinu, 
kako tem l judem omogočit i za
poslitev doma. 

TEČAJ RDEČEGA KRIZA 
V P O N I K V I PRI 2ALCU 

Pretekli mesec je bil na Ponikvi 
pri 2alcu tečaj Rdečega križa, ki ga 
je obiskovalo 19 deklet. Tečaj je vo
dila učiteljica Podržaj Stefi, sode
lovali pa so štirje zdravniki ter 
babica iz Žalca. 

S K U P N I INTERESI 
Pred kratkim so predstavniki 

gospodarskih organizacij iz celj
skega okraja razpravljali o nuj
nosti združevanja sredstev pod
jetij. Sodijo, da je bilo samo lani 
Y raznih skladih podjetij okoli 
2 milijardi 940 milijonov dinarjev. 
Ce bi ta sredstva koristno izrab
ljali, bi lahko industrijo v celj
skem okraju olmovili namesto V 
12 ž e Y 5 letih. 

Z A V O D ZA IZOBRAŽEVANJE 
O D R A S L I H 

bo v februarju priredil dva serfl' 
narja za predsednike in tajnike si^' 
dikalnih podružnic kmetijskih org" 
nizacij. Snov bo zlasti zajela socl> 
listične odnose na vasi, delavsk" 
samoupravljanje v kmetijskih zadr^ 
gah in na kmetijskih gospodarstvif' 
nagrajevanje po enoti proizvoda '̂ 
osnovne naloge perspektivnega r**'| 
voja. 



Obnova Tovarne usnja v Šoštanju 
T O V A R N A U S N J A V Š O Š T A N J U B O V I . E T A P I R E K O N S T R U K 

CIJE S V O J I H O B R A T O V D O G R A D I L A N O V K R O M O V O D D E L E K . 
7E L E T A 1961 S E B O P O V E Č A L A P R O I Z V O D N J A Z A 1200 T O N 
K V A Š E N I H G O V E J I H K 0 2 . T O V A R N A B O Z A Č E L A I Z D E L O V A T I 
J o V P R O I Z V O D : S E M I K R O M U S N J E Z A D E L O V N E I N Š P O R T N E 
Č E V L J E . . 

Tovarna usnja v Šoštanju bo pri
dela z obnovo svojih zastarelih 
o b r a t o v . Tako bodo v prvi etapi do 
gradi l i n o v k r o m o v odde lek . Ta 
#brat bodo opremili s sodobnimi 
stroj i in strojnimi napravami. Teh-
Hološki postopek pri predelovanju 
Icož ne bodo spremenili, pač pa se 
bo skrajšal p r o i z v o d n i pos topek de
la, ker b o d o o d p a d l e nekatere f a z e 
d e l o v n e g a pos topka . 

St ro jno o p r e m o bo v g l a v n e m i z 
delalo d o m a č e pod je t j e » K O S T R O J « 
Slovenske Konjice. To podjetje bo 
izdelalo dve sušilnici za usnje, hi -
dravljično stiskalnico, usnjarske so
de in polsode ter s t r o j za odstranje
vanje mesa. Od domačih podjetij bo
do nabavili tudi dva tovorna dviga
la in dva žerjava z žerjavno progo 
ter elektromotorje. Iz Zahodne Nem-
žije in Italije pa bodo uvozili stroj 
za cepljenje kož, več strojev za gla-
jenje in ožemanje, stroje za struže
nje kož, temperaturne regulatorje 
ter stroj za izravnavanje gub. Uvo-
aili pa so že iz Zahodne Nemčije 
napravo za lepljenje. S temi stroj
nimi napravami bo možno predelo
vati predvsem slabše vrste suro
vin, zlasti kože iz Indije in Afrike. 
Predela l i b o d o le tno na jmanj 450 
ton teh kož , ki j ih seda j v Jugos la 
viji še n i smo p r e d e l o v a l i v usnje 
boljše kakovos t i . Del teh strojnih 
B a p r a v so že montirali v obstoječi 
k r o m o v oddelek. Po končanih grad
benih delih pa jih bodo premestili 
v n o v o zgrajeni obrat. 

Sredstva za rekonstrukcijo tovar-
не imajo že zagotovljena, saj jim 
je Jugoslovanska investicijska ban
ka odobrila posojilo že preteklo 
leto. V tej zvezi je šef finančno-
računovodskega sektorja Tovarne 
esnja, tovariš Sumer Branko dejal: 

»Skupna vrednost rekonstrukcij-
skih del znaša 299,734.000 dinarjev. 
h posojila, katerega imamo že odo

brenega, bomo črpali 105,543.000 
dinarjev, iz lastnih sredstev pa raz
liko, t. j . 194,189.000 din. Od tega 
124,239.000 din iz amortizacijskega 
sklada, ostalo razliko pa iz ostanka 
dohodka. Računamo, da bo vred
nost rekonstrukcije še porasla, gle
de na predvidevanje družbenega 

plana o povišanju oziroma poveča
nju cen gradbenim storitvam. Ker 
zahtevajo kreditni pogoji, da mo
ramo pričeti z obratovanjem v no
vem kromovem obratu do 30. aprila 
1961, bomo porast vrednosti rekon
strukcije krili iz lastnih sredstev, in 
sicer iz ostanka čistega dohodka 
podjetja.« 

Po končani prvi etapi rekonstruk
cije Tovarne usnja v Šoštanju, se 
bo dvignila letna proizvodnja za 
1200 ton. Družbeni bruto produkt pa 
se bo povečal za preko 600,000.000 
dinarjev. 

K a j p a l j u d j e ? 

v zelo kratkem času so zrasli 
ob peskokopu pri Frankolovem 
impozantni, krepko in lepo gra
jeni silosi. Sto in sto, na tisoče 
kubikov peska bo šlo tu skozi. 
Peska bodo naša podjetje po
trebovala verjetno več kot kdaj 
koli poprej. Organizacija dela, 
mehanizacija in še številni 
drugi ukrepi bodo pripomogli 
k temu, da bo čim več tega, 
kar potrebujemo. Kaj pa ljudje? 
Brez njih ne gre. Ti bodo 
kopali, delali z bagri in trans

porter j i , ti b o d o po ln i l i , pre
v a ž a l i in, in . . . 
Roke m o r a j o biti tu, če ne bo 
vse za s t a lo . Za to roko pa je 
po t rebno včas ih poskrbet i ma
lo v e č . V majhno barak ico ne 
more te , a b i lo bi dob ro , če bi 
tu in t am kdo pokukal notri , 
m o r d a le kaj manjka — malen
kosti , samo delček t i s t ega , kar 
j e v l o ž e n e g a v s i lose , kar pa 
m o r a biti , ker g r e z a ž i v o roko , 
z a č loveka , ki bi mu mora l a 
ve l j a t i v sa naša skrb. 

Potrebujemo 
zdravstveno 
ambulanto 

Pred dnevi je bil v Solčavi občni 
zbor osnovne organizacije Rdečega 
križa. Po pregledu dosedanjega de
la so največ razpravljali o zdrav
stveni ambulanti, ki bi jo v Solčavi 
rorali urediti. Najbližnji zdravstve-
•i dom je v 20 km oddaljenem 
Ljubnem. Z gospodarskim in turi
stičnim razvojem tega območja se 
bo povečala potreba po zdravstveni 
ambulanti, hkrati pa bi bilo treba 
za območje Luč in Solčave dobiti še 
tnega zdravnika, ker je sedanji pre-
•bremenjen. 

V PÄBTIZÄNSKEM 
KOTU 

je zagorela luč 
V nedeljo je bila mala svečanost 

pri partizanski mamici pod Gozdni-
kom, kjer je zagorela po dolgih le
tih tudi elektrika. Prebivalci Pon-
graca so napeli v- dveh letih vse 
svoje sile, da so napeljali električni 
vod od Zabukovce do Podgozdnika. 
V tem predelu živijo v glavnem le 
zabukovški rudarji ter nekaj kmeč-
Ifega prebivalstva. Občina 2alec je 
prispevala seveda svoj delež, kakor 
tudi rudnik Zabukovca in s skupni
mi močmi je tudi ta kot, ki je znan 
iz časov NOB, dobil dolgo zaželeno 
električno luč. 

U P R A V A Z A CESTE I N K A N A L I Z A C I J E 
r a z p i s u j e 

naslednja prosta delovna mesta: 

1. n a b a v n e g a r e f e r e n t a 

P o g o j : t r g o v s k a i zob razba z na jmanj 5-letno 
p rakso in p o z n a v a n j e g r a d b e n e g a mater ia la . 

2 . c e s t n e g a n a d z o r n i k a z a c e s t n o n a d z o r s t v o V o j n i k 

P o g o j : dovršena de lovodska šola al i pa šolia 
za k v a l i f i c i r a n e d e l a v c e . 

3. k v a l i f i c i r a n e g a m e h a n i č a r j a z i z p i t o m i n 

p o m o ž n o s t i s š o f e r s k i m i z p i t o m 

4 . d v a k v a l i f i c i r a n a z i d a r j a 

5. v e č n e k v a l i f i c i r a n i h d e l a v c e v . 

Plača po pravilniku o plačah podjetja. Nastop službe 
takoj ali po dogovoru. 

O B R A Z I med barvami 
T O V A R N A O R G A N S K I H B A R V I L V C E L J U S L A V I L E T O S D E S E T O 
O B L E T N I C O O B S T O J A — P R O I Z V O D N J A S U N K O V I T O R A S T E — 
T E 2 A V E N A T R 2 I Š C U — S I S T E M N A G R A J E V A N J A Š E N E I Z P O -
P O L N J E N - P R E V E Č S T R O K O V N O S T I I N P R E M A L O P O L I T I Č 

N E G A D E L A L A H K O H U D O Š K O D U J E . 

Tovarna organskih barvil v Celju 
je eno najmlajših industrijskih pod
jetij v celjskem okraju. Letos praz
nujejo šele 10. obletnico ustanovit
ve. To je za njih sicer prva deset
letnica, vendar jo hočejo dostojno 
proslaviti, saj je prav ta tovarna 
plod sedanje dobe. 

Skozi to desetletje smo o Tovarni 
organskih barvil precej slišali — 
dobrega in slabega. Danes, ko so 
znani že podrobni rezultati njiho
vega lanskoletnega dela, lahko pri
pišemo še eno 'ugotovitev: Proiz
vodnja v tem podjetju še naprej si
lovito raste. Samo lani so presegli 
proizvodni plan za 20 odstotkov. 
Nekoliko neugodnejša pa je analiza 
prodaje. Vzrokov za to bo verjetno 
več, vendar je najpomembnejši ta, 
da pri nas uvažamo preveč organ
skih barvil. In sicer toliko, da do
mača industrija teže uspeva na trgu. 

Ko so na konferenci Zveze ko
munistov Tovarne organskih barvil 
razpravljali o dosedanjih proizvod
nih rezultatih, so poudarili, da je 
bilo in mora biti še naprej težišče 
prizadevanj kolektiva za znižanje 
stroškov proizvodnje. Tembolj, ker 
predstavljajo osebni dohodki le 4 % 
vrednosti proizvodnje. Ostalo so su
rovine in stroški. Vsak prihranek pri 
enem ali drugem pomeni večjo pre
sežno vrednost — višje dohodke in 
močnejše sklade podjetja. 

Na konferenci so mnogo govorili 
tudi o izobraževanju zaposlenih. 
Lani je podjetje sicer porabilo za 
izobrazbo kadrov okoli milijon 126 
tisoč dinarjev v te namene, vendar 
je to ob tolikih potrebah občutno ^ 
premalo. Pa ne samo strokovno, tu- \ 

di splošno izobraževanje bo potreb
no okrepiti. 

V Tovarni organskih barvil v 
Celju se pripravljajo tu-di na prehod 
na kompleksno nagrajevanje po 
enoti proizvoda. Zavzemajo se, da 
bi za osnovo vzeli realizacijo pro
izvodnje in tarifne postavke obdr
žali le kot računsko sredstvo za 
vrednotenje neke delovne faze. So
dijo, da bo to delo potrebno opra
viti temeljito, ker bi se jim vsaka 
naglica ali nepremišljenost lahko 
maščevala. 

To so osnovne misli, ki sem jih 
slišal na konferenci komunistov To
varne organskih barvil, misli, ki bi 
jih lahko slišal v obratu — od lju
di, ki delajo barve in kjer je bela 
polt videti brezbarvna. Slišal pa 
sem še nekaj drugega, kar je tudi 
vredno zapisati. 

Tovarniška organizacija komuni
stov se je utrdila šele v zadnjem 
času, morda še ne do kraja. Na tem 
področju bo potrebno še veliko tru
da in naporov, prizadevnosti in 
uveljavljanja. Kako bi se sicer zgo
dilo, da je v delavskem svetu le en 

član Zveze komunistov in kako bi 
bilo možno, da razne odločitve vča
sih gredo mimo organizacije Zveze 
komunistov. Ta ugotovitev malce 
zmanjšuje ugled, ki so ga člani ko
lektiva dosegli v preteklem obdobju. 
Zato je bila tudi tako živahna raz
prava o vključevanju vrednih de
lavcev in strokovnjakov v Zvezo ko
munistov. Ce že govorim o zade
vah, ki so me začudile, naj dodam 
še eno. Se zame je bila neugodna 
ugotovitev, da člani delavskega 
sveta dobijo vabilo za zasedanje 
šel zadnji dan, in sicer brez snovi, 
ki jo bodo obravnavali. Morda je to 
le tehnična slabost, vendar tak na
čin preprostega delavca-člana de
lavskega sveta avtomatično postav
lja pred »izvršena dejstva«, in to ni 
prav. 

Ta odstavek sem zapisal v dob
rem namenu. Zdi se mi namreč ško
da, da bi nekaj slabosti, ki jih b* 
možno odpraviti, zmanjševalo ugled 
kolektiva. Zlasti še zato, ker je sko
raj na vsakem koraku sled prizade
vanja — skrb za tehnično zaščit* 
delavca, letovanje otrok zaposlenih, 
obveznosti za prostovoljno delo pri 
gradnji lastnega kulturnega doma. 
skrb za razvoj podjetja, odločne 
prizadevanje za zniževanje stro
škov proizvodnje, izobraževanje za
poslenih in podobno. -šič 

» H I D R O T E H N A « JE O P R A V I L A V E L I K O D E L O 

L e t o s š e E N K I L O M E T E R 
Sedaj, ko pravimo, da je zima in 

gradbeniki ponekod počivajo ter ku
jejo načrte za naprej, regulacijska 
dela na Savinji niso zastala. Načrti 
in naloge jim ne dovolijo oddiha. 
Doslej so uredili regulacijo enega 
kilometra in sto metrov struge Sa
vinje, od bivšega kapucinskega 
mosta do novega mostu v Liscah. 

To je najlepši dokaz njihovega 
uspešnega dela v lanskem letu. 

Poglejmo si še številke, ki govo
re o regulaciji Savinje. 140 milijo
nov dinarjev so porabili lani. Mor
da se zdi to mnogo, a je malo, saj 
so z boljšo organizacijo dela na
redili s temi sredstvi več kot so pri
čakovali. Na gradbišču dela okoli 
60 do 70 delavcev. Leta 1958 so iz
kopali 66 tisoč kubičnih metrov ma
teriala, od tega tri tisoč kubičnih 
metrov v skali. Lani pa 58 tisoč ku
bičnih metrov in kar 17 tisoč kubič
nih metrov skal. Največji napredek 
pa so dosegli glede tlaka, ki varuje 
obrežje. Lani so tlakovali kar 12 ti
soč kvadratnih metrov opornega 
tlaka. 

Precej so jih ovirale razne po
plave in pomanjkanje ustreznega 
kamna, ki so ga тогчИ dovažati iz 
Velike Pirešice. Ta kamen je nam
reč v celjskem okolišu še najbolj 
primeren. Velike težave so tudi za
radi tega, ker mora podjetje »Hidro-
tehna« potrebno delovno silo dobiti 
iz drugih krajev. Zanimiva pa je 
njihova novost in izboljšava pri mi
niranjih, s čimer so onemogočili po
škodovanje stavb. S tem so sicer ne
koliko zmanjšali hitrost napredo
vanja regulacije, a vendar pomeni 
skrb za mesto tudi precejšnjo vred
nost. 

Ko so ob koncu leta pregledali 
lanskoletno delo, so obljubili, da tu
di letos ne bodo razočarali Celja
nov. Regulirati hočejo namreč še 
nadaljnjih tisoč metrov struge Sa
vinje. Sodijo, da bo letos Savinja 
regulirana do okoli 400 metrov iz
nad izliva Ložnice v strugo. To bo 
še en pomemben uspeh podjetja, 
hkrati pa tudi velika pridobitev za 
Celje. 

M U D I SE! 

K o so v Šempetru govori l i • 
novi ambulanti, so vsi bili mne
nja, da jo j e trelja urediti čimprej. 
Saj j e Šempeter območje, ki zaje
ma tudi ve l iko število okoliških 
kmečkih vasi in bo spričo novega 
zakona o zdravstvenem zavaro
vanju kmetov nova ambulanta 
zelo nujna. Zato sodijo, da bo z 
ureditvijo ambulante treba pohi
teti in sicer tako, da bo lahko že 
prvega maja letos mogla začeti 
obratovati. 

Več pozornosti 
D E L A V C E M I N D E L U V K A M N O L O M I H , P E S K O K O P I H I N 

Res je zelo čudno, da tako radi 
prezremo, kljub temu da o tem vsak 
dan govorimo, pogoje, v katerih 
opravljajo ponekod delavci svoje 
delo. Vendar ne bi smeli — posledic 
je že dovolj. 

Uslužbenci inšpekcije dela so v 
zadnjem času pregledali nekaj kam-

noiuinov. Stanje je več kot nezado
voljivo. Kljub posebnemu nalogu, 
da morajo z delom prenehati, so še 
po drugem opozorilu naprej oprav
ljali delo v peskokopu v Crešnjicah. 
Strokovnjak in odgovorna oseba za 
ta dela je miner podjetja, ki je tudi 
predsednik delavskega sveta. Na 

.koga naj se pri tem naslonimo, ko

mu naj zaupamo to delo, če niti tu 
ne najdemo razumevanja? 

Tudi delo v Podvinu, v Lember-
gu pri Dobrni pa v Soteski pri Mo
zirju so morali ustaviti obratovanje 
zaradi nepravilnega in nevarnega 
dela in zaradi pomanjkanja naj
osnovnejših zaščitnih sredstev. Gre 
namreč za ljudi, ki so tu zaposleni. 
Ce tega sami ne vedo, če se ne za
vedajo nevarnosti, če ne poznajo 
predpisov, nastane vprašanje, kaj 
pravijo vodilne osebe in kdo bo od
govoren za posledice. Potem bo 
prepozno, zato naredimo načrt za 
delo, ki ga nameravamo izvesti, 
storimo vse potrebno, da bomo na
lomili dovolj prepotrebnega mate
riala, storimo pa tudi vse, da ta 
kamen, pesek in glina ne bo pre
drag in umazan s poškodbami. • 

No, pa tudi na druge pogoje za 
zaposlene delavce ne bi smeli po
zabiti. Poučujmo jih in opozarjajmo 
na pravilno in varno delo, uredimo 
jim primerne vsaj provizorične pro
store, kjer se bodo lahko ogreli, ka
mor se bodo zatekli ob slabem vre
menu, kjer bodo lahko pojedli, kar 
so prinesli s seboj, pa tudi za 
osnovno osebno higieno je že čas, 
da ji posvetimo več pozornosti. 

Cas, v katerem razpravljamo o 
tem, je posebno muhast — zmrzo
vanje, dež, sneg, sonce nam lahko 
povzroči še posebne sitnosti. Zakaj 
bi jih imeli, če to lahko preprečimo 
in če to res ni potrebno. 

Vodilne osebe so v podjetju zato, 
da na te stvari mislijo, saj so ven
dar odgovorne za delavce — le-ti 
pa sami zase, za organizacijo dela 
in za vse ukrepe, ki jih delo zahte
va. Storimo to pravočasno, da nas 
ne bo poprej po nepotrebnem bolela 
glava. K. 

K J E M O R A M O 
G R A D I T I N O V O b a n č n o p a l a č o 

y Celju mnogo gradimo in še 
^omo. Nenehno so se pojavljale 
teinje po organiziranem razvoju 
^esta. Bilo je že več urbanističnih 
^dčrtov, ki pa se niso uresničili. 
Razlogov za to je več, naj omenim 
'б dva: načrt ni upošteval pametnih 
Potreb in perspektivnega razvoja, je 
^amo enostransko reševal probleme 
'^lotnega mestnega organizma ali 
Pa g a je podrlo kako subjektivno 
l^jšljenje posameznikov. Težnje, da 
°^ gradili načrtno in racionalno, so 
P''ivedle do tega, da smo naredili 

en urbanistični načrt. V tem na-
^ ' • f « so združene vse posamezne 
^^sli, ki jifi dosedanji načrti niso 
^fiušali združevati. Za osnovo smo 
^J^eli dosedanji dialektični razvoj 
'Izpolnjen s spoznanjem, da nov 

in nov človek nenehno terjata 
^ove oblike in nove možnosti raz-
v°/a- V novem urbanističnem na-

so določene stanovanjske po

vršine organizirane po sodobnih na
čelih, predvidene so površine za de
lovna mesta, za duševno in fizično 
rekreacijo, projektirane so široke 
magistrale za promet v prihodnosti, 
izbrano novo središče mesta Celja 
in okolice, izbran je preael, ki bo 
lahko vsestransko zadostil poraja
jočim se potrebam. Srce leži v sre
dini organizma. Tu so tudi promet
ni vozli, ceste in železnice, po ka
terih se steka v mesto prebivalstvo 
iz okolice. V načrtu je prikazana 
funkcija starega mestnega predela, 
ki je bil v pretekli dobi jedro me
sta. Ta del, ki ima zgodovinske 
vrednote, mora sčasoma postati tu
ristična privlačnost, saj nenehno pi
šemo in govorimo, da je Celje tu
ristično mesto. 

Vprašam se: je usoda urbanistič
nega načrta ista kot vseh do sedaj? 
Vse kaže, da. Čeprav si železnica 
prizadeva, da sledi novemu urbani

stičnemu načrtu in je že začela 
delno z realizacijo (tovorni kolo
dvor v Čretu) ter pripravlja načrte 
za ostale naprave. Prav tako se re
konstrukcija industrije usmerja po 
novih vidikih, pripravljajo načrte za 
regulacijo potokov tako kot je to v 
idejnem urbanističnem načrtu. In 
ne samo to. Občinski ljudski odbor 
je razpisal natečaj za urbanistično 
ureditev novega centra mesta, kjer 
se že gradi nov hotel in pripravlja 
teren za veliko dvorano za družabne 
in športne prireditve. Sredstva, ki 
so bila vložena in ki so upoštevala 
nov idejni urbanistični načrt, res 
niso majhna, a kljub temu je po
mislek upravičen. 

Ta pomislek je gradnja palače 
Narodne banke. Med ustanovami, ki 
bi naj bile v novem centru, ki bo 
kulturni, upravni in poslovni center, 
mora biti tudi Narodna banka, kot 
važen družbeno gospodarski organ. 

Razen tega pa je to ustanova, ki 
ima širši značaj in služi prav tako 
regionu kot mestu. Zaradi tega je 
Narodna banka v programu za novo 
središče. 

Sedanja stavba Narodne banke je 
postala pretesna in ne more več za
dostiti porajajočim se zahtevam. 
Zaradi tega so se odločili, da si 
zgradijo novo večje poslopje, za ka
terega je dobila lani lokacijsko 
dovoljenje nasproti vogalni parceli 
pred Narodnim domom. 

Iz splošnih urbanističnih razlo
gov pa je nujno, da se spremeni 
lokacijsko dovoljenje in se banki da 
odgovarjajoče mesto v novem mest
nem središču. Mislim, da je vsako
mur razumljivo, da je banka z no
vimi funkcijami nujno vezana na 
vsesplošen razvoj in da sodi v pre
del, ki bo to tendenco podprl ne 
pa da jo postavljamo v del mesta, ki 
je v odmiranju, vsaj kar se njego
vih dosedanjih funkcij tiče. Razen 
tega pa ima lokacija v novem cen
tru še druge prednosti. 

Z novimi potrebami časa se ob
jekt lahko povečuje v vertikalni in 
horizontalni smeri, kar na lokaciji 

v starem mestu ni mogoče, ker se 
mora prilagoditi višini in velikosti 
okolja. 

Kot važna institucija bo v novem 
centru imela na voljo dovolj veliko 
površino za parkiranje avtomobilov, 
v starem mestu pa bi s svojim ra
stočim prometom samo onemogoča
la načrtno obnovo historičnega me
sta. 

Idejni projekt za novo bančno po
slopje je že v izdelavi. Sprememba 
lokacije ne bi predstavljala nobene
ga zastoja v projektiranju, ker je 
projektant zasnoval svojo stavbo 
tako, da idealno odgovarja lokaciji 
v novem centru. 

S tem člankom želim podpreti na
pore občinskega ljudskega odbora in 
vseh onih, ki vlagajo znatna finanč
na sredstva za projekte in realiza
cijo zamisli novega središča mesta 
ki naj bo zgrajeno z novimi pogledi 
na mestni urbanizem in prilagojeno 
potrebam našega časa. Te želje ima
jo prav malo smisla, če jih ne re
aliziramo v doglednem času in se 
vleče izgradnja takega predela v 
več generacij. 

ing. Franc Vehovar 



K A J U H J E P A D E L 
»Ka j uh je padel.. .<r 
Tako je šlo od ust do ust po

trtih borcev tisto pozno popold
ne 22. februarja 1944. leta. 

Padel je na pragu Zlebniko-
ve domačije v Belih vodah, za
det v prsi in z rano na glavi. 
Bil je edina žrtev nenadnega 
švabskega napada. 

Padel je borec in pesnik Ka-
juh, pesnik Štirinajste divizi
je... 

Takrat je bil v dvaindvajse
tem letu starosti. 

Zapustil nam je droben zve
zek poezij. Tiste, ki so spod
bujale borce v najtežjih dneh 
naše zgodovine na junaška de
janja, tiste, ki so vlivale njim 
in podjarmljenemu narodu vero 
v lepše in boljše življenje, 
pa tudi tiste, v katerih je iz
povedoval svojo ljubezen. 

S tem delom si je postavil 
nesmrten spomenik. 

Slava borcu, narodnemu he
roju in pesniku Kajuhu. 

NASA PESEM 

Moja pesem ni le moja pesem 
to je boj vseh nas! 
Moja pesem ni le moja pesem 
to je krik vseh nas! 

Biti mlad v teh težkih časih, 
to se pravi, 
brez mladosti biti mlad, 
zreti starega sveta propad, 
skrivati premnogo nad, 
to se pravi biti mlad . . . 

Pa je vendar sreča biti mlad, 
biti mlad in poln nad! 

Kaj uh 

Delo centra v Ingradu 
Med centre, ki so jih po posamez

nih podjetjih ustanovili lani, sodi 
tudi izolDraževalni center gradbene
ga podjetja Ingrad. 

Po začetnih pripravah in glede na 
pomanjkanje izkušenj so z delom 
pričeli aprila lani. Takrat so prire-. 
dili dva 6-tedenska tečaja, s kate
rima je 25 zidarjev osvojilo belgij
sko metodo zidanja in jo potem tu
di praktično potrdilo na stolpičih 
ob Ljubljanski cesti. Ostali tečaji so 
bili v glavnem namenjeni izpopol
njevanju tistega, kar so delavci že 
poznali, a so morali za pridobitev 
pravice do kvalifikacijskega izpita 
še bolj obvladati. 

Letos je izobraževalni center pri
čel s sistematičnim izobraževanjem 
in je v tem smislu izdelal tudi 
okvirni načrt. Ker so potrebe po 
hitrejši in hkrati tudi kvalitetnejši 
gradnji stanovanj vedno večje, so 
tudi letos predvideli tečaj, v kate
rem bodo priučili nadaljnjih 60 va
jencev in prav toliko zidarjev bel--: 
gijske metode zidanja. Tečaj bo tra-
jal pet tednov. ! 

Nadalje bodo priredili krate'k te- -i 
čaj za personalne referente in knji-, 
govodsko službo; najvažnejši pa bo 
po njihovem mnenju tečaj, name- . 
njen poučevanju tistih strok, ki so 
se smatrale za obrtne — na primer 
priučitev nekvalificiranih delavcev 
za pleskarje in podobno. 

Glede na to, da prihaja zaradi 
slabega opravljanja z gradbenimi 
stroji pogosto do oKvar in s tem do 
večjih ali manjših iinančnih izdat
kov, so uvedli tečaj za vse tiste, ki 
imajo s stroji posla; tako je zdaj na 
vrsti že tretja skupina. Za vse tiste 

stroke pa, ki jih zdaj opravljajo ne
kvalificirane moči (steklarska, elek-
tromonterska itd.), pa bodo poskr
beli za dopolnilno izobrazbo, tako 
da bodo delavci opravljali le dolo
čene faze dela 

V teku je tudi splošno in funkcio
nalno izobraževanje; vsakih 14 dni 
so na programu predavanja, ki so 
se pričela že novembra lani za čla
ne delavskih svetov, upravnih odbo
rov, izvršnega odbora sindikalne 
podružnice, mladinskega komiteja. 
Zveze komunistov in vse delavce 
in uslužbence na upravi podjetja 
kaor ves tehnični kader na področju 
Celja, 2alca in Stor. 

Program izobraževalnega centra 
pa vključuje tudi udeležbo članov 
kolektiva na seminarjih, ki jih orga
nizira republiški zavod za organiza
cijo dela, zvezni center v Beogradu 
in zavod za napredek gospodarstva 
OLG Celje. 

T u d i v Velenju — 
š i r o k o p l a t n o 
v velenjsko kino dvorano so 

vgradi l i široko platno. Dogodek 
j e vzbudi l med prebivals tvom 
vel iko pozornost. Ze nekaj ur 
pred prodajo vstopnic j e bila 
pred blagajno dolga vrsta ljudi. 
Žel ja , da bi si ogledal i krstno 
predstavo, pa se vsem ni mogla 
izpolniti, čeprav ima dvorana nad 
350 sedežev. N a v a l na blagajno 
je bil tako močan, da so nestrp-
neži zdrobili stekleno okence. 
Sele s pomočjo organov Ljudske 
mil ice j e bilo mogoče napraviti 
red in prodati vstopnice. 

Velenjski kinoobiskovalci so 
zelo navdušeni nad novo pr ido
bi tv i jo . Posebno so veseli , ker se 
nadejajo, da bodo s širokim plat
nom odpadle prepogoste tehnične 
motnje, ki so jih že kar v z n e 
mirjale. Tudi upajo, da j im bodo 
na širokem platnu prikazovali 
bolj kvali tetne fume. 

B G 

Velenjska 
šolska mladina 

Pionirji in mladinci П. osemlet
ke v Velenju niso samo pridni 
učenci, temveč se tudi izvenšolsko 
marljivo udejstvujejo. Na zaključ
ni proslavi v počastitev ustanovitve 
ZKJ in SKOJ v Ljubljani je sode
lovalo preko sto pionirjev in mla
dincev te šole. V letošnjem šolskem 
letu so pripravili že dva programa: 
Pokaži, kaj znaš in Spoznavajmo 
svet in domovino. Zanimanje za te 

• prireditve je bilo veliko, posebno 
razveseljivo pa je, da so jih obi
skali tudi odrasli v polnem številu. 

Ob sto enajsti obletnici Prešerno
ve smrti so pripravili bogat pro
gram za šolarje in odrasle. Tudi 
najmlajši pionirji se želijo uvelja
viti z obsežnim in otroško prisrč
nim programom v počastitev dneva 
naših žena in mater. 

Z. L. 

Delavske nniverze in potrehe po izobražeraDjn delavcev 
v zadnjem času veliko govorimo 

in pišemo o potrebah po izobraže
vanju delavcev oziroma odraslih 
nasploh. Sredi teh razmišljanj in 
ugotavljanj stvarnih potreb po iz
obraževanju delavcev so bile usta
novljene delavske univerze kot 
osrednje izobraževalne ustanove. 
Le-te naj izpolnijo vrzel med red
nim in strokovnim splošnim šola
njem ter nadaljnjimi potrebami po 
izobraževanju delavcev v gospodar
stvu in ostalih družbenih službah. 

r^rugi plenum RS ZSJ v Ljublja
ni se je odločno postavil na stali
šče, da je treba izobraževanje prila
goditi potrebam naše industrije. 
Razvoj gospodarstva namreč terja 
vskladitev strokovnega izobraže
vanja, zato ga je treba začeti gra
diti v podjetjih. Med ostalim je 
rečeno takole: 

»Ce hočemo torej res izobraževati 
za delo, potem se bomo morali od
reči tako problematičnemu izobraže
vanju kakor so sedanji kvalifika
cijski izpiti. Tečaji, ki jih prirejamo 
zanje — in ponudnikov, ki bi radi 
organizirali take tečaje, je polno — 
so kaj malo vredni, če niso grajeni 
na ustrezni delitvi dela v proizvod
nji in povezani s praktičnim delom, 
če niso teoretično dopolnilo prakse. 
Toda praktičnega dela ne organi
ziramo, čeprav je praktično znanje 
bistveno, da je delavec res usposob
ljen za konkretno delo. 

Za izobraževanje industrijskih de
lavcev pa bi bilo nesmiselno predpi
sovati kakršnokoli delovno dobo, ka
kor jo zdaj, ko se mora kot vajenec 
učiti tri leta ali pa kot nekvalifi
cirani delavec delati pet let, da si 
lahko pridobi kvalifikacijo. Takšni 
predpisi o obveznih delovnih dobah 
so nepotrebni in so v bistvu dedi
ščina začetnih dob obrtništva. Hkra
ti so posledica tega, da nismo dobro 
organizirali prakse, praktičnega po
uka in da smo se zato skušali z de
lovno dobo zavarovati, da ne bi kdo 
prehitro prispel do kvalificiranega 
delavca. A problem ni v dobi, pro
blem je v tem, da nekoga zares pri-
učujemo k delu. Doba za vzgojo 

kadrov je odvisna od intenzivnosti 
izobraževanja in od profila kadra, 
ki si ga želimo vzgojiti. Zato bo 
treba delavce poslej zares priuče-
vati, kajti doslej so bili delavci v 
mnogih podjetjih prepuščeni sami 
sebi in uvidevnosti že izkušenih de
lavcev in mojstrov, ki so jim, kakor 
je pač kdo znal, pomagali, da so se 
priučili k delu. To je bistveno vpra

šanje za hitrejše izobraževanje na
ših delavcev, namreč kako organi
zirati praktični pouk.« 

Te in ostale potrebe kompleksne
ga izobraževanja delavcev v gospo
darstvu so postale koncepcija usta
navljanja delavskih univerz. Z nji
mi vred pa so nastajali tudi izobra
ževalni centri po podjetjih, ki naj 

prvenstveno skrbe za strokovno 
usposobitev neposrednih proizvajal
cev. V našem okraju ima 23 pod
jetij vse pogoje za ustanovitev last
nega centra: velike potrebe za stro
kovno izobraževanje svojih delav
cev in odgovarjajoča denarna sred
stva v skladu za kadre. Ti centri 
so sicer šele v nastajanju, polno pa 
bodo zaživeli šele po daljšem ob

dobju, ko se bodo organizacijsko in 
kadrovsko dovolj okrepili. To je eno 
področje, kjer bosta skupne akcije 
koordinirala delavska univerza in 
tovarniški izobraževalni center. Or
ganizacijska pomoč pri ustanavlja
nju in usposabljanju kadrov za 
centre, predvsem večjega števila in-
struktorjev-metodikov bo prvo kon
kretno delo, ki pa ga je T)elavska 
univerza v Celju že v tem tednu 
začela izvajati. Seminarski progra-
niso prirejeni tako, da istočasno 
obravnavajo sodobne poglede na 
kadrovsko politiko v podjetjih ozir, 
vsebinsko obravnavajo kadrovsko 
socialne službe, ki so trenutno tudi 
v nastajanju in kamor izobraževal
ni centri spadajo. 

Z zahtevo in organizacijo taks 
ga strokovnega izobraževanja ue. 
lavcev ne bi zadostili vsem potre
bam. Prezrli bi specifičnosti naše 
socialistične prakse in celo dehu
manizirali nove odnose in položaj 
delavca, ki mu je v sistemu druž
benega upravljanja priznan. Objav
ljena shema kaže, da je za vsa de
lovna mesta poosnovnih funkcijah 

potrebna specifična izobrazba ter dà 
je zato potrebna širša koncepcija 
izobraževanja in širši profil delav
ca. 2e pri strokovni izobrazbi je tre
ba poudariti temeljne važnost glede 
predhodne osnovne — splošne iz
obrazbe. Za upravne in vodstvene 
organe podjetja pa je predvsem važ
na funkcionalna izobrazba: družbe
no politična in družbeno ekonom
ska v celoti ter izobrazba v organi
zaciji in produktivnosti dela. 

Stefan Marcijan 

C l T A J T E 

CELJSKI TEDNIK 

Zabrisati mejo med šolo iñ življenjem 
— Kakšne barve j e šolska tabla? — 
Učenec med uro angleščine za trenu

tek ostrmi nad neskladnostjo besede 
»Blackboard« (črna ploskev) z resnico. 
Kajti tabla j e zelena. 

Pa ne da bi bila zelena šolska tabla 
pomenila šolsko reformo? Nikakor, če
ravno tudi to ni brez pomena. 

Pustimo metodo neposrednega pouka 
tujega jezika ob strani . . . 

Ravnatelj šole tovariš Jože Novak mi 
je vedel povedati še mnogo bolj zani
mive stvari o resničevanju šolske re
forme na konjiški prvi osemletki: 

Geslo ni ravno najvažnejše, je pa 
potrebno.. Kaj naj zasleduje reforma 

šolstva? Spremembo zaradi spremembe? 
Ne. Spremembe zaradi potreb, zaradi 
nujnosti, ki j i s seboj prinaša ževljenje. 

»Zabrisati mejo med šolo in življe
njem«! 

Tako so sklenili na konjiški iprvi 
osemletki. Sklenili so ini sklep začeli 
uresničevati: 

Pred tedni so naredili načrt. Uprava 
šole j e skupaj s šolskim odborom po
vabila na skupno posvetovanje pred
stavnike konjiških podjetij, ustanov in 
javne naprave. Posvet je bil ploden. 
Uprava šole je razširila svojo zbornico, 
hkrati tudi učilnice . . . 

V šolskem urniku se j e pojavil nov, 
doslej popolnoma neznan predmet. Osmi 
razred j e v učni program dobil pred
met s v o b o d n e d e j a v n o s t i . 
Devetindvajset fanltov in deklet se je 
razdelilo v sedem skupinic, ki so se ob 
začetku pouka razkropile po Konjicah. 

Prva skupina je šla najprej na ob
čino. Tam je četvorko sprejel občinski 
uslužbenec kot izredni pedagog. Po
peljal jih je po uradih. Od vložišča do 
referentov posameznih oddelkov. Šli so 
po poti, ki jo napravijo vloge, videli so 
kako delajo sveti, spoznali so se s pro
računom, z občinskim planom . . . Tri 
ure so pretekle hitreje, kakor če bi se

deli v klopeh med stenami šolskega raz
reda. Potem so šli v podružnico banke. 
Tudi tu so si pod vodstvom strokov
njaka podrobno ogledali kako banka 
posluje. 

Druga skupina je obiskala tovarno 
» K O N U S « . »Tako torej nastane usnje iz 
surovih kož!«. Sledili so proizvodnemu 
Domala vsi predmeti so se prepletali 
procesu celih šest ur. Fizika, kemija . . . 
z delom pridnih rok delaVcev. 

Tretja skupina j e obiskala » K O -
STROJ«. Četrta je videla kako se od
vijajo stvari za prodajnim pultom trgo
vine in' kako opravlja svoje važno po
slanstvo kolektiv pošte. Tu so celo te
lefonirali, pisali telegrame, razporejali 
pisma, pritiskali žige . . . 

Peta skupina se j e napotila v kmetij
sko zadrugo. Videli so strojni odsek, se 
pogovarjali z agronomi in spoznali, ko
liko je treba vedeti, da bi bila zemlja 
pravilno obdelana. 

Zdravstveni dom je sprejel šesto sku
pino. Morda je katero mlado srce za
trepetalo ob pogledu na ranjeno roko? 
Videli so kako zdravnik v krvi ugotovi 
stopnjo sladkorja, itd. 

Sedma skupina j e šla n,a obisk les
nemu podjetju » L I P « . Ni enostavna stvar 
videti, kako se »zavaljen« hlod spre
meni v lično omaro ali mizico. 

Vsak teden je en dan namenjen no
vemu predmetu. Skupine se bodo me
njavale le, tako bodo po sedmih tednih 
vsi videli vse, kar se v Konjicah videti 
in spoznati da . . . 

Cemu to, boste rekli? 
Cemu? 
Se spominjate predavanj o elektriki? 

Jaz se ga. Toda še sanjalo se mi takrat 
ni, da ima elektrika res tako moč, dok
ler nisem videl, da majhen motor z 
elektriko poganja takšno niapravo, ki bi 
jo sto konj ne premaknilo. 

Jutri bodo šli dijaki na službena me
sta. Ne bo jim težko, ker ne bodo sto
pili v tuje okolje. Morda se je komu že 
ob teh obiskih posvetilo: trgovec bom, 
bolničarka, uradnik, kmetijski strokov
njak . . . 

Da, v Konjicah se še vzpenjajo čez 
prve. stopnice na stopnišču k popolnejši 
šoli. Pa ne samo učenci in učitelji. Tudi 
podjetja in ustanove. Kdo naj bo bolj 
zainteresiran za rast mladega rodu, če 
ne osnovnjî enote družbenega življenja 
in ustvarjanja? ck 

SEJA SVETA ZA PROSVETO 
IN K U L T U R O OLO CELJE 

V sredo je bila v Celju pod pred
sedstvom prof. Tineta Orla seja 
okrajnega sveta za presveto in kul
turo, na kateri so razpravljali o 
proračunu sveta za prosveto in kul
turo glede na predloge Zavoda za 
spomeniško varstvo v Mariboru, o 
ustanovitvi odbora za postavitev 
Kajuhovega spomenika, o poročilu 
prof. Orla o delu sveta za znanost 
LRS, na koncu pa še o poročilu o 
delu sveta sekretariata sveta za 
kulturo, prosveto ia znanost LRS. 

M O Z I R S K A D E L A V S K A 
U N I V E R Z A 

Kljub težavam s pripravami je 
delavski univerzi v .Mozirju uspelo, 
da si je zagotovila 30 lastnih preda
vateljev. V vsakem kraju je vsak 
teden po eno predavanje, ob ne
deljah pa po pet, šest predavanj. 

I^rogram predavanj, ki so ga iz
delali sami na predlog vaških od
borov SZDL in delovnih kolektivov, 
je sicer obširen, vendar so ljudje z 
njim zadovoljni in je tudi obisk 
dober. (Povprečno 30 do 40 ljudi.) 
Edina težava pri izvajanju so pre
vozna sredstva in s tem v zvezi ve
liki stroški. Menijo, da bi lahko 
podjetja te stroške razbremenila s 
svojimi prispevki. Od decembra la
ni do aprila letos bo delavska uni
verza v Mozirju izvedla okrog 90 
predavanj. 

Problem prostorov in denarja 
Pretekli teden je bil v Mozirju 

občni zbor občinskega sveta Svo
bod in prosvetnih društev. Ugoto
vili so med drugim, da se je šte
vilo članov v enajstih društvih, ko
likor jih je na področju občine, po
vzpelo od lani na 807 oziroma se 
je zvišalo za 50 odstotkov. 

Društva delajo, kljub pomanjka
nju prostorov in strokovnih kadrov 
saj je v celotni občini le 5 pevo-
vodij, kapelnika pa sploh ni in ta
ko godba na pihala v Nazarju ni
kakor ne more na zeleno vejo. Lani 
so bila društva še posebej priza
devna, saj so sodelovala na vseh 
proslavah 40. obletnice ustanovitve 
KPJ in SKOJ, razen tega pa na 
zletu Svobod v Celju. 

Tako in toliko na sploh. 
V podrobnostih tiči za vsem tem 

cela vrsta problemov. Predvsem 
niti eno društvo nima svojih last
nih prostorov in v Rečici ob Savinji, 
kjer jih imajo, nimajo sredstev'za 
vzdrževanje. Igralci enajstih dram
skih sekcij študirajo svoje vloge po 

stanovanjih. Dotacije so neznatne, 
lastni dohodki tudi. Občinski svet 
Svobod in prosvetnih društev skuša 
imeti stalne stike s posameznimi 
društvi, ki pa jih spričo prostrano-
sti področja in brez prevoznega 
sredstva ni mogoče doseči, če pa, 
tedaj z velikimi stroški. Zaradi po
manjkanja prostorov in strokovne
ga kadra je tudi dotok mladine v 
društva zelo majhen. 

Med najbolj prizadevne sekcije 
kulturnoprosvetnega delovanja je 
šteti knjižnico v Mozirju, kar pa ni 
toliko njena zasluga kolikor zaslu
ga bralcev. Ti so radi segali po 
knjigah, kljub temu, da izbira ni 
najboljša. Na osrednjo knjižnico za
enkrat še ne mislijo, saj so v občini 
kar tri središča (Mozirje, Ljubno, 
Gornji grad) in v njen prid tudi ne 
govori obsežnost področja. 

Ne glede na velike težave, s ka
terimi se srečuje kultura in pro-
sveta mozirske občine, pa je v lju
deh volja do dela, zlasti pa težnja 
po kulturnoprosvetnem razvedrilu. 

Z A L E T A V O S T 
So starši, ki imajo svoj od

nos do šole, in taki, ki nimajo 
nikakršnega odnosa, in so se
veda tudi taki, ki ga imajo, pa 
je vse drugo prej kakor takten. 
Sem sodi primer, ki se je pri
petil na tretji osemletki v 
Celju. 

V klopi sta sedela dijaka A 
in B. Ker je A svojemu sosedu 
pri neki uri vedno znova čečkal 
po zvezku, ga je učiteljica krat-
komalo premestila v drugo klop 
— ukrep, ki se zdi zdravi pa
meti zelo preprost in razumljiv. 
Toda gorje! 

Prišel je protest staršev — 
diskretno pismo na listu iz be

ležke, naslovljeno na učiteljico 
— in v njem nekaj »ugotovi
tev«:, kakor: fant se je prijokal 
domov, ker ste ga premestili; 
ker je bolj skromno oblečen; s 
kakšno pravico; nimate pravice 
in tako dalje, na koncu pa še 
»grožnja«: s prizivom na rav
nateljstvo — v kolikor seveda 
učiteljica ne bi spremenila 
sklepa in omogočila »fantku«: 
da bi svojemu sosedu še na
prej uničeval zvezke. Res, za
vidanja vredna logika! 

Je potreben tu kakšen ko
mentar? Je. Kajti premestitev 
iz klopi v klop je groba krši
tev šolske etikete, je diskrimi

nacija, ki ponižuje tistega, ki 
so ga premestili! Je res? Ni. 
Je v tem primeru kakor v vseh 
primerih nujen ukrep, čigar 
smisel je v tem, da se v raz
redu ohrani »ravnotežje siU. 
Da je to hkrati v skladu z in
teresi pouka, o tem ni nobene
ga dvoma. Kar pa zadeva od
nos šole do dijakovega po
rekla, se moti, kdor misli, da 
smo še v času, ko je morda 
obleka merila stopnjo privile
gijev! Starši bi naposled lahko 
bili tu toliko nepristranski, da 
bi skušali slišati še drugo plat 
zvoni, preden so zagnali to
liko hrupa za nič. dhr 



Specializirana proizvodnja v ospredju! 
Osnovna značilnost predlogov družbenega plana Konjiške občine 

Kmetijski del družbenega pla
na konjiške občine za letošnje 
leto, o katerem so v preteklih 
¿neh na široko razpravljali v o 
livci po terenu, pomeni nov in 
odločilen korak k povečanju 
kmetijske proizvodnje ter nosi s 
seboj -nekatere temelji te spre-
nnembe, ki se bodo na področju 
kmetijstva močno odražale. 

NAJPREJ U T R D I T E V 
D R U Ž B E N E G A P O S E S T V A 

V težnji, da se na področju 
kmetijstva uredi močna blagovna 
proizvodnja, j e v predlogu druž
benega plana na p rvo mesto po
stavljeno družbeno posestvo, ki 
mora z letošnjim letom prenehati 
z životarjenjem in nihanjem med 

donosnostjo in izgubo ter postati 
močan blagovni proizvajalec. V 
ta namen bo občina letos poma
gala posestvu iz finančnih težav. 
Kmeti jsko gospodarstvo v Ločah. 
ki se j e priključilo posestvu v 
Konjicah, j e nekoliko prizadelo 
matično konjiško posestvo. Ta 
pomoč bo morala biti tolikšna, da 
bo posestvo lahko sproščeno pre

usmerilo svojo dejavnost in orga
niziralo izrazito specializirano 
proizvodnjo po ločenih proizvod
nih obratih. Konjiško posestvo bo 
še letos utrdilo naslednje štiri 
proizvodne obrate: 
• Obrat Konj ice za proizvodnjo 

mleka; 
• Obrat Žiče za vzre jo in pitanje 

k lavne ž ivine; 
• Obrat Škalce za plantažno 

sadjarstvo in vinogradništvo; 
• Obrat Loče za vzre jo nesnic 

in enodnevnih piščancev za 
pitališča. 

D O K O N C A L E T A 8.220 G L A V 
Ž I V I N E V O B Č I N I . . . 

Načrt, da bi do konca leta v 
konjiški občini povečali stalež ž i 
vine na 8.220 glav, j e pomemben 
zaradi tega, ker j im trenutno do 
tega števila manjka okoli 1.080 
glav. T o pa ni majhna naloga za 
dpbo nepolnega deità. K a k o bodo 
to dosegli? 

Načrt predvideva zgraditev 
treh močnih živinorejskih središč: 
— Pitališče za 200 glav pri K m e 

tijski zadrugi Vitanje, 
— Pitališče za 200 glav pri K m e 

tijski zadrugi Loče in 
— Pitališče za 200 glav na obratu 

družbenega posestva v Zičah. 
Preostalih 400 glav pa predvi

devajo pridobiti s kooperacijski-
mi pogodbami pri zasebnih kme
tovalcih. Na ta način se bo ž iv i 
noreja povečala v odnosu na leto 
1959 za celih 18 odstotkov. 

Ce pridamo povečanju živine 
še povečanje prašičereje, ki bo v 
zasebnem sektorju višja 7 odstot
kov, potem bo živinorejska proiz
vodnja v konjiški občini dala na 
tržišče okoli 756 ton ž ive teže 
k lavne ž ivine in 780 ton svinine. 

54 M I L I J O N O V — D O D I N A R J A 
Z A P R O I Z V O D N J O . . . 

Za letošnje kmetijske investi
ci je v konjiški občini se bo obr
nilo okoli 54 mil i jonov dinarjev. 
Okoli 18 mil i jonov bo šlo za grad
njo treh vel ikih hlevov, za mel io
racijo Žičnice okoli 10 mil i jonov, 
za izpopolnitev mehanizacije le
tos le 7 mil i jonov, vse ostalo pa 
je namenjeno za razne proizvod
ne naloge predvsem v okviru 
kmetijskega gospodarstva. O d 
prto ostane vprašanje 18 mil i 
jonov za razširitev hmelj ske su
šilnice. Ce bo do razširitve prišlo, 
potem se bo investicijska vsota 
za to številko povečala. 

Investici je bodo v g lavnem ob
segale: 
— Razširi tev visokorodnega sa

dovnjaka pri Šelihu od dveh 
na pet hektarjev. 

— Nadal je bodo že v jeseni za
čeli s temelji to obnovo sad
jarstva in vinogradništva na 
obratu Škalce. 

— Precejšnje vsote so namenjene 
za melioraci je površin kme
tijskega gospodarstva. 

— Predvideno je povečanje pro
izvodnje enodnevnih piščan
cev od dosedanjih 200.000 na 
pol milijona letno. 

R A Z Š I R I T E V P O G O D B E N E G A 
S O D E L O V A N J A 

V P R O I Z V O D N J I . . . 

Čeravno izgleda na pogled, da 
daje družbeni plan poudarka 
predvsem razvoju kmetijskega 
gospodarstva in zadružnim pro
izvodnim obratom, bo v letošnjem 
letu na področju konjiške občine 
povečan tudi obseg kooperacij ske 
proizvodnje. O živini , ki j e v 
bistvu osnovna panoga, smo g o 
vor i l i že prej , ko smo omenili, da 
bodo zadružniki letos povečali 
stalež ž ivine za okoli 400 glav. 
Poleg tega se bo kooperacijska 
proizvodnja razširila tudi na 
ostalih področjih. Tako naj bi ko
operacija zajela okoli 18 odstot
k o v vseh njivskih površin v ob
čini in okoli 34 odstotkov vse 
travniške proizvodnje. Oboje je 
v najtesnejši zvezi z živinorejo 
in pomeni osnovo za proizvodnjo 
mesa in mleka. -c 

Pogled na poslopja kmetijskega gospodarstva v Slov. Konjicah, nek
danjo graščino in pristavo Windischgrezov 

V K O L E K T I V U GOZDARSKE P O S L O V N E ZVEZE V CELJU SO 
POTREBNE 

o s n o v n e s p r e m e m b e 
KAJ SE DOGAJA, CE PODJETJE NE SLEDI D R U Ž B E N O P O L I T I Č 
NEMU U T R I P U CASA, CE DRUŽBENO UPRAVLJANJE NI DO
VOLJ UTRJENO, CE JE SKRB ZA Č L O V E K A P R E Š I B K A 

Res je, da je delovni kolektiv Po
slovne zveze za gozdno in lesno 
gospodarstvo v Celju v nekem po
sebnem položaju. Ta kolektiv ne od
loča po vseh vprašanjih samostojno, 
saj mu določa naloge upravni od
bor zveze. Nadalje kolektiv nima 
lastnih proizvajalnih sredstev in za 
svoje delo ter nagrajevanje črpa 
sredstva zbrana na gozdarskem 
skladu in komisijskih razlikah KZ. 
Toda te okoliščine ne opravičujejo 
dogajanj, ki bi po desetih letih 
delavskega upravljanja in krepitve 
socialistične demokracije morala 
biti tuja vsaki gospodarski organi
zaciji pri nas. 

Politični položaj v tem kolektivu 
ni tak kakor bi moral biti, čeravno 
ne moremo zanikati tudi številnih 
uspehov, zlasti na gospodarskem 
področju. Trdim lahko, da je ko
lektiv v bistvu izredno dober, celo 
preveč potrpežljiv, da ni že prej 
uveljavljal svojih družbeno politič
nih pravic. Nesporno je, da nekateri 
vodilni ljudje v podjetju niso imeli 
dovolj posluha za dogajanja in raz
voj v naši družbi, da so premalo 
upoštevali in krepili delavsko uprav
ljanje ter dostikrat odločali mimo 
tega organa. Jasno je, da je po ta
kih okoliščinah prišlo do spornih 
vprašanj in napak, ki so naposled 
pripeljale do spontanega gibanja, 
da se te pomanjkljivosti odpravijo. 

Morda na videz napake niso ta
ko kričeče, toda to je le videz. Dej
stvo, da je kolektiv spomladi dobil 
v pogled le besedni del tarifnega 
pravilnika, tabelarnega pa šele ob 
koncu leta, ni ravno majhen spo
drsljaj. Nadalje številni nepravil
ni odnosi predpostavljenih do lo
garjev po terenu ne kažejo, da bi 
bili odnosi v kolektivu pristni. V 
posameznih primerih je prišlo tudi 
do zelo napetih odnosov, do poli
tično škodljivih izpadov in podob
nega. Preveč prostora bi porabili, 
če bi hoteli navajati številne prime-
Te, ki so prišli na dan na sestanku, 
ko so se zbrali člani Zveze komu
nistov, da bi ustanovili svoj aktiv, 
ki naj bi v prvi vrsti pomagal od
praviti take politično škodljive po
jave. Dovolj je, če ugotavljamo, da 

so bile v kolektivu pomanjkljivosti, 
ki presegajo okvir malenkosti in da 
je za te napake sicer deloma kriv 
ves kolektiv, v prvi vrsti pa uprava 
in najodgovornejši uslužbenci. 

Na omenjenem sestanku so člani 
Zveze komunistov ugotavljali šte
vilne težave. Ena najbistvenejših 
je razdrobljenost članov kolektiva 
po domala vsem okraju. Toda čim 
težje so okoliščine, toliko večja mo
ra biti skrb odgovornih ljudi, da 
kolektiv ni prikrajšan pri pravicah, 
ki jim jih je dala naša revolucija 
in družba v svojem demokratičnem 
razvoju. 

2e v začetku sem omenil, da ko
lektiv opravlja svoje dolžnosti z 
uspehom. Pripominjam, da del čla
nov kolektiva, zlasti pa logarji po
leg svojih službenih nalog oprav
ljajo tudi zelo važne politične na
loge na terenu. Kolektiv je s šte
vilnimi akcijami pripomogel k raz
voju našega gospodarstva. Vendar 
ti uspehi ne morejo odtehtati po
manjkljivosti in napak, do katerih 
je iz navedenih vzrokov prišlo. Zla
sti če govorimo o skrbi za človeka, 
se ne moremo zadovoljiti zgolj s 
kolikor toliko urejenimi delovnimi 
pogoji, z delovno zaščito in sred
stvi, ki jih podjetje daje za udobna 
letovanja članov ob letnih dopustih. 
Včasih so v zmoti nekateri, ki me
nijo, da so zgolj materialne koristi 
važne. Nasprotno. Demokratične 
pravice, ki jih prinaša naš družbeni 
sistem z delavskim in družbenim 
upravljanjem, so neposredno na
daljevanje svobodoljubnosti naših 
delovnih ljudi, ki so za svoje svo
boščine poznali celo neplačljivo 
ceno — življenje. 

Ker je do iniciative za izboljšanje 
prilik prišlo iz vrst kolektiva, je 
zagotovilo, da bo podjetje, čeprav v 
posebnih okoliščinah, le šlo v bo
doče po poti napredka tudi na tem 
področju. Na osnovi tega in ob ugo
tovitvah, ki jih bo naredila komi
sija, katero bo v podjetje poslal 
okrajni odbor SZDL za proučevanje 
delovodskega upravljanja, bo s pod
poro vsega kolektiva lahko kmalu 
življenje v podjetju dohitelo zamu
jeno. J. Krašovec 

Kmetijstvo ima vse 
pogoje za razvoj 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
hektarov. Napredek so dosegli 
predvsem glede živinoreje. Tako 
so ustvarili tudi nad 3,5 mil i jone 
skladov podjetja, kar j e za kme
tijsko posestvo na tem območju 
lep uspeh. Na posestvu so uve
l javil i tudi sistem nagrajevanja 
po enotah proizvoda in ne kaže 
zmanjševati pomena tega ukrepa 
za dosežene uspehe. 

Na konferenci so govori l i tudi 
o vlogi kmetijskih zadrug, ki m o 
rajo polagoma postati ekonomsko 
močne in ki bodo zmogle vse na
loge našega perspektivnega raz
voja kmetijstva in socializacije 
vasi. 

N a posvetovanju so govori l i 
tudi o zemlji, ki j o kmetje ponu
jajo v nakup ali na prodaj. T e 
zemlje j e približno 500 do 600 
hektarjev. Tu bi lahko uredili 
velika zadružna posestva ali pa 
razširili kmetijska posestva. Ra
zumlj ivo j e tudi, da bo tak raz
voj na vasi zahteval več kmet i j 
skih strokovnjakov in j e kar za
dovol j iva pa pohvalna ugotovitev, 
da v Šentjurju štipendirajo 35 fan_ 
tov in deklet na kmetijskih šolah. 

Tudi industrija je v preteklem 
obdobju zabeležila lep napredek. 
Samo lani se j e proizvodnja p o 
večala za 36 odstotkov, da bo raz
voj industrije šel naprej zadovo
l j i vo . V » A l p o s u « imajo sicer te
žave, pa tudi v lesnem podjetju. 

K o so govori l i o družbenem 
standardu, so ugotovili , da ceste 
še niso najbolj urejene, da j e 

zdravstvena postaja v Šentjurju, 
ki j e v zadnjem obdobju močno 
okrepljena, velika pridobitev. D e 
jal i pa so, da bi spričo uvedbe 
kmečkega zavarovanja mora tu
di v Drami j ah usposobiti zdrav
stveno ambulanto, morda še na 
Ponikvi in v Slivnici. Največ te
žav imajo na področju šolstva. 
Števi lo učencev nenehno raste, v 
Šentjurju in Ponikv i preti že 
tretja izmena pouka. T o bi za 
otroke bi lo seveda hudo. 

N a konferenci v Šentjurju so, 
sprožUi še nekatere druge pro
bleme, o delu sindikatov, o v i 
šinskih kmetijah in podobno. 
Vsega v naš ozek okvir ne bi m o 
gli spraviti. Vendar lahko pove 
mo, da j e občinska konferenca v 
Šentjurju bila zelo uspešna in da 
bo v mnogem pomagala reševati 
nekatera pereča vprašanja tega 
območja. 

Na Š m a r s k e m sodobn i h levi 
Živinoreja je med kmetijskimi pa

nogami za Smarsko najvažnejša. 
Po načrtu nameravajo že v tem letu 
povečati stalež živine, posebno pri 

rine upa, da bodo prav živinoreja 
in sadjarstvo najosnovnejša v go
spodarstvu posestva. 

Teže je vprašanje hlevov pri kme-

hlevih vendar predraga. Občinski 
odbor bi neobhodno potreboval vsaj 
okrog 55,000.000 din, da bi jih iri-
vestiral za gradnjo hlevov in pita

lišča, da bi lahko dosegel letno 
proizvodnjo 2300 glav goved in 
1500 svinj. Verjetno bi se ta na
ložba le splačala, če pomislimo, da 
bodo hlevi imeli večdesetletno živ
ljenjsko dobo. -ki 

Med novogradnjami na področju šmarske občine je tudi zadružno poslopje v Imenem, ki ga zadruga 
gradi z lastnimi sredstvi tik za novo železniško postajo. Ko bo tu v bližini postavljena še moderna vin
ska klet, bodo na tem mestu kar trije znanilci novega časa na podeželju 

'kmetijskih zadrugah in v kmetij
skem gospodarstvu Jelšingrad. Po-
'^g močne krmske baze pa bodo po
skrbeli tudi za hleve. Živinoreja se 

more uspešno razvijati, če bo ži
vina v manjših gručah razdroblje
na po slabih in malih hlevih. Le šj-
•"oki, odprti hlevi omogočajo tehnič
no dobro organizirano oskrbo ži-
^'пе in mlečno proizvodnjo. 

Eden prvih odprtih hlevov za ca. 
•00 glav goved bo že spomladi v 
Pf'vih toplejših dneh usposobljen za 
^obratovanje, in to pri KG Jelšin-
Rrad, kjer naglo prehajajo na nove 
°° ' 'ke kmetovanja, posebno še se-
^aj. ko se je po združitvi s kostriv-
'.'.skim in rogaškim področjem kme-
'Jsko gospodarstvo občutno pove

čalo. Novi direktor ing. Andrej Ma
fijskih zadrugah, ki prehajajo na 
lastno proizvodnjo in želijo oistvan-
ti donosne črede živine. V Lesič-
nem bi nujno potrebovali velik hlev, 
ker je proizvodnja v treh oddaljenih 

V soboto, dne 27. I I . I960 in v torek, dne 1. I I I . 1960 

veliko pustno rajanje 
v vseh prostorih gostinskega podjetja »Gabe r j e« , Celje, 

Mariborska cesta 79 (Amer ika) . T r i naj originalne j še maske 
bodo nagrajene. 

Se priporoča kolektiv 

Da vam bo laže doma... 
OKRAJNI Z A V O D ZA POSPEŠEV 
ANJE GOSPODINJSTVA SE UVE
LJAVLJA POVSOD. KJER MORE 

NJEGOVA A K T I V N O S T P O M A 
GATI 2 E N A M 

8. marec, praznik žena je letos po
svečen predvsem ženam, ki se udej-
stvujejo v družbi. Zena, ki so danes 
zaposlene, je vse več, večina izmed 
njih pa je poleg tega žrtev starega 
naziranja, da je žena dolžna opra
viti tudi vse delo doma. Zavod za 
pospeševanje gospodinjstva in žene. 
ki se tam udejstvujejo, se borijo 
za to, da bi imela žena kolikor mo
goče olajšano delo doma, za kar je 
pogoj delitev dela med vse družin
ske člane in sodobno urejeno go
spodinjstvo. Tovarišica Milica Za-
bovnikova, upravnica okrajnega Za
voda za pospeševanje gospodinj
stva, pa nam je pred dnevi pove
dala, kje vse zavod uspešno posre
duje in uveljavlja nove ideje in lep
še življenje za žene. 

Zavod sam je porodila težnja, da 
bi se žene vključile v proizvodnj^o 
in prešle z individualnega na druž
beno gospodinjstvo. Poklicnih go
spodinj je vse manj, pa tudi te v 
veliki meri težijo za tem, da bi se 
zaposlile. Potreba po sodobnem 

umnem in smotrnem gospodinjenju 
pa je seveda tem večja. Tako je za-
vodova prva in poglavitna naloga, 
kar najbolj razbremeniti žene doma. 
Vse ostale dejavnosti izhajajo iz 
iste težnje, in se tu tudi stekajo. Za
vod nudi ženam izobraževanje v tej 
smeri, to je priučitev ravnanju z 
modernimi pripomočki, to pa sloni 
na delitvi dela med vse družinske 
člane. Servisi, ki so se že, ali pa se 
še ustanavljajo, predstavljajo veli
ko olajšavo za gospodinje in so že 
v začetku naleteli na odobravanje 
in hvaležen odziv pri ženah. Kakor 
uvajanje servisov, tako so tudi ob
roki družbene prehrane, mlečne ozir. 
šolske kuhinje, obrat za otroško 
konfekcijo »Mojca« v Celju, plod 
neumornega dela zavoda. Lahko bi 
rekli, da posreduje zavod povsod 
tam, kjer lahko ženam kaj olajša 
in kjer lahko današnjemu času in 
družbi primerno uredi preskrbo dru
žine v vsakem smislu. Pouk gospo
dinjstva, ki so ga letos uvedli na 
vseh osnovnih šolah, ima zelo da-
lekosežen namen, saj vzgaja novo 
generacijo tako, da bo gospodinje-
nje stvar vse družine in ne samo 
stvar žene in matere. Povsod, kjer 
je zavod že uspešno posredoval, je 
bil učinek tega pozitiven za ženo. 

ki postaja od dne do dne bolj važ
na v družbi in mora končno dobiti 
tudi čas zase in za svoje razvedrilo 
v prostem času. Enomesečni semi
narji za delavce, ki so zaposleni v 
obratih družbene prehrane, so pri
pomogli k pravilnemu preskrbova-
nju teh obratov, k sodobno priprav
ljeni hrani z zdravstvenega stališča, 
k smotrno sestavljenim jedilnikom, 
obenem pa so vrsti teh delavcev, 
med katerimi so skoraj same žene, 
pomagale do kvalifikacij. 

Okrajni Zavod za pospeševanje 
gospodinjstva v Celju je brez dvo
ma med najaktivnejšimi. Zasluge tu 
ima vodstvo, ki se je navzlic začet
nim težavam lotilo svojega dela od
ločno in v prepričanju, da je pospe
ševanje sodobnega gospodinjenja 
edini izhod iz labirinta zastarelih 
nazorov, da je to edina rešitev za 
preobremenjene žene, ki opravljajo 
vsak dan dve službi. 

Eva 

Stara modrost, 
ki še vedno velja 
Brez dvoma zeliščni čaji, ki so bili 

pred nekaj desetletji edino zdravilo, 
niso popolnoma od muh. Kajti rastline, 
ki jih zanje uporabljamo, vsebujejo 
snovi, ki jih telo potrebuje. 

Kamilice: Močan, grenak kamilični čaj 
nam olajša bolečine v želodcu, lahko pa 
gu uporabljamo tudj za obkladke oči. 
Lahek čaj dajemo malim otrokom. Ka
milice vplivajo pomirjevalno, čeprav ta 
učinek ni močan, nam pa po nekaj 
dnehj ko jih zavžijemo sladkane pred 
spanjem, uredijo in vrnejo spanje. 
Močne nesladkane mrzle kamilice olaj
šajo bolečine, če jih precejene skozi 
cunjo, pokladamo na opekline. 

Ajbiš: Caj iz ajbiša nam olajša bo
lečine pri vnetjih ali ranicah v ustni 
votlini ali grlu. 

Lipov čaj, topel z medom, je odlično 
sredstvo pri prehladu. Vročega pijemo 
večkrat na dan. 

Caj iz svedrca (taužentrož) odpravlja 
motnje v prebavi, če ga pijemo na tešče. 
Pospe.šnje tek, če ga pijemo pred ob
roki. 

Eva Orai 

Učiteljiščnice pri praktičnem gospo dinjskem pouku v zavodovih prosto
rih (sedita Milica Zabovnikova in Dana Vodebova, zaslužni delavki za 

prosvetlitev žena v Celju) 

CELJSKI T E D N I K 
V V S A K O H i S O l 



Z A M A L E b r a l c e : 

Reporter JANEZEK V z a g a t i 

Nedelja dopoldne. Oče čita časo
pis. Mama plete, setrica, sestrična in 
jaz pa se igramo trgovino. Zunaj 
je pusto, na dvorišču ni nič otrok, 
reporterske zadolžitve nimam, pri 
nas pa je prijetno toplo. 

Poslušamo radio: poročila, godba, 
smučarski skoki, nenadoma pa se 
oglasi napovedovalec: »Predvajali 
bomo radijsko igro ,Nevarnost'. To 
je bila prva radijska igra na svetu.« 
V trenutku stoji stol pri radiu in na 
stolu jaz in Bora — to je namreč 
moja sestrica. Mama naju naganja 
dol, sestrica uboga, jaz pa ne. Po
slušam: moški in ženska sta se izgu
bila. Kličeta na pomoč. Nenadoma 
strašen trušč, vdrla se je zemlja. 
Ljudje so zasuti. Voda vdira v rov. 
Ženska vpije, moški se prepirajo. 
Nenadoma spet silen ropot, toda to 
pot ne v radiu. Padem na glavo, se 
prekopicnem in obležim sredi kuhi
nje; stol pa v kotu. Mama lovi ra
dio, ki pada, oče pa odloži časopis. 

Ko sem se spet dvignil, je radio 
že igral naprej, jaz pa nisem nič 
slišal, le očetov popolnoma miren 
glas: » N o , prvo radijsko igr~ na 

svetu si boš pa menda res zapom
nil!« Užaljen sem jo mahnil v so
bo, pa sem se kmalu vrnil, ker je 
bilo premrzlo. Ker se mi še vedno 
vsi smejejo, sem še kar naprej uža
ljen. 

Oče mi je rekel, da mora človek 
vsak dogodek izrabiti in da naj za 
časopis napišem, kaj se mi je zgo
dilo. Prepričan je, da vas bo, otro'-
ci, to zanimalo, jaz pa tega ne vem. 
In zdaj sem zelo radoveden, kdo bo 
imel prav. Ce bo imel oče, naj kar 
ima, prav je tako — honorar bo pa 
moj. 

Tudi tokrat je imel oče prav! 

Branko Završnik, 
5. razred, Celje, 

Titov trg 

T R G O V S K O PODJETJE » V O L N A « 

„ O V E N " 
je razdelil nagrade 

Tudi na nagradno uganko trgov
skega podjetja » V o l n a « je bilo v e - , 
liko odgovorov, vendar, dragi otro
ci, mojega opozorila, da drugo vpra
šanje ni bilo od muh, niste vzeli 
vsi dovolj resno. Samo osem mla
dih bralcev je zadelo in pravilno 
odgovorilo na vprašanje, kaj v tr
govskem podjetju » V o l n a « prodaja
jo. Nekateri so naštevali razne reči, 
ki jih dobimo v prodajalni in so pri 
tem spregledali to in ono ter niso 
mogli priti v poštev pri žrebaniu. 
NAJBOLJE JE O D G O V O R I L DE
ČEK, KI JE DEJAL, DA T R G O V 
SKO PODJETJE » V O L N A « PRO-
DAJA VSE T E K S T I L N O BLAGO 
R A Z N O G A L A N T E R I J O IN DA 
I M A T U D I POSEBEN » B A B Y « OD
DELEK. 

Tovarišica Eva je izmed osmih 
pravilnih odgovorov takole izžre
bala pet nagrajencev: 

prvo nagrado, volneni pulover je 
dobila GRETA K O R I T N I K iz Ašker
čeve ulice; 

drugo nagrado, športno srajco, 
B R A N K O Z A V R Š N I K s Titovega 
trga; 

otroške dokolenke pa so dobili še 
ALOJZ KROFLIC iz Celja, A N I C A 
O C V I R K iz Teharij in MARJAN 
L A Ž N I K iz Vodnikove ulice. 

Nova nagrodno 
uganka 

Za našo današnjo nagradno 
uganko je nagrade prispevalo gro-
sistično trgovsko podjetje »Tkanina-
Galanterija«. In sicer lepe nagrade: 
prva nagrada je blago za obleko, 
druga nagrada — volnen pulover, 
tretja nagrada — športna otroška 
srajca in še dve nagradi iz oddelka 
Galanterija — dve privlačni igrači. 
To so nagrade, sedaj pa še vaša na
loga. Odgovoriti morate na tri vpra
šanja In hkrati poslati zraven pri
spevek za vašo rubriko. 

Vprašanja so naslednja: 

1. Katero podjetje oskrbuje Celje 
in okolico s tekstilnim blagom in 
galanterijo? 

2. Kje in v kateri ulici ima svoj 
sedež? 

3. Kdo kupuje tekstil in galante
rijo pri njih? 

'Tudi to pot, vas dragi mladi bral
ci, opozarjamo, da zadnje vpraša
nje ni tako preprosto kot je videti, 
hkrati pa vam svetujemo, da ne na
števate, ker vas lahko zapelje. 

Urednik 

M A L I H A R M O N I K A R 

Srečati smo ga na cesti v 
Velenju med gručo otrok. Po
vedal je, da igra ustno har
moniko že dve leti in da je oče 
godbenik. 

Potem nam je še zaigral ne
ko pesem in se zopet pridružil 
otrokom, ki so ga čakali. Nam 
pa je bil tako všeč, da smo 
sklenili, da vam ga predsta
vimo. 

Moja muca 
Pri nas imamo štiri mucke. So le

pa družinica in ima vsaka svoje 
ime. Opisala vam bom Pikico, ker 
je moja. 

Pikica je lepo rumena, bela in 
črna, torej lisasta je. Vsako jutro 
prva čaka pred vrati, z ostalimi mu
cami se lepo razume, nikdar se ne 
tepe in sliši samo na svoje ime. Ima 
pa, poleg dobrih, tudi slabe lastno
sti in ena izmed njih je, da vedno 
rada pogleda na mizo, kadar je kaj 
na njej. Seveda, če je le možno, tu
di kaj odnese. Posebno ljubi meso. 
Skrbi za nas, in mislim, da se boji, 
da se bomo zredili, če bi preveč 
jedli. Toda za svojo veliko skrb jih 
je že večkrat dobila s šibo po hrb
tu. Meni je hudo, ker jo imam ra
da, pa ne morem pomagati. 

Zdajle, ko to pišem, mi sedi za 
hrbtom in gleda naokoli. Začelo je 
snežiti in Pikica gleda, kot da bi 
mislila: »Škoda, ker se ne morem 
več igrati na soncu.« Prav tako si 
mislim tudi jaz. 

Anica Seme, 8. razred 
osn. šole, Žalec 

Narisal: Janez Jevšnik, učenec 5. razreda 

Veier 
Zjutraj veter je zapihat, 
deklici lase razkuštral, 
dečku kapo je odnesel, 
mačku kožuh je razčesal, 
ptički perje je preštet, 
babici perilo zmetal, 
trikrat nas je vse obletel, 
tri je lističe utrgal, 
tri konjičke je prehitel, 
pa naenkrat je utekel. 

Anton Filipič, 
Celie, Medlo g 69 

Zimski prijatelji 
Zunaj je zima in mraz, 
ptičice hranim pa jaz. 
Na okno veselo lete, 
kjer dobnega zrna dobe. 
Imam jih zelo rad, 
kjer drobnega zrna dobe. 

Jože Kokotec, učenec 4. r. 
osnovne šole Laško 

Zavore so zacvilile a. . . 
Bil je lep sončen dan, le lahen ve-

trič je osvežujoče vel preko polja. 
Pred zadružnim domom je trakto
rist pravkar sedel za volan, da bi 
se odpeljal na delo. Traktor ¿e je 
premaknil, na prikolico pa se je 
kljub svarilom obesil fantič, star 
okoli I I let. 2e so bili na cesti, to
da fanta je zaradi prevelike hitro
sti »odtrgalo« in padel je na cesto 
pod motorno kolo. Zavore so^zacvi-
lile, a bilo je prepozno. Fantič je ob
ležal v luži krvi, motorista pa je 
vrglo s ceste. 

Cez nekaj dni sem fanta obiskal. 
Bil je ves v mavcu in niti ganiti se 
ni mogel. Dejanje je obžaloval, bilo 
pa je prepozno. Toda izučilo ga je 
in obljubil je, da se ne bo nikoli 
več obešal na prometna vozila. 

Anton Ajdič, Latkova 
vas 30, Prebold 

Mladinski pevski zbor 
France Prešeren" 

Naš pevski zbor deluje že 13 let. 
Sedaj smo zbrani iz vseh celjskih 
šol in imamo zaradi popoldanskega 
pouka pevske vaje le zvečer. Letos 
se z vso vnemo pripravljamo na 
svoj 13. koncert. Pod vodstvom pe-
vovodje tovariša Jurčka Vrežeta 
imamo redne pevske vaje dvakrat 
tedensko. Te vaje obiskuje nad osem
deset pevcev, ki so vsi navdušeni 
ljubitelji naše narodne in umetne 
pesmi. 

Poleg troglasnih smo se letos lo
tili tudi nekaj štiriglasnih ter nekaj 
latinskih in hrvatskih pesmi. Da bo 
naš koncert čimbolj uspel, smo ime
li pevske vaje tudi med počitnica
mi. Za zaključek »pevskega« pol
letja pa smo priredili lep izlet na 
Celjsko kočo. 

Anka Aškerc, 
dijakinja 

Kako hranim рШе 
Ko je najprej zapadel sneg in po

tem še pritisnil mraz, sem se spom
nil na uboge ptičke, ki si pozimi 
nikjer ne morejo dobiti hrane. Od
ločil sem se, da jim bom pomagal. 
Po svoje sem naredil. Kupif sem 
nekaj loja, potem se na grobo zdro
bil nekaj koruze in jo primešal lo
ju. 

Za ptičjo zimsko hišico sem upo
rabil kar cvetlični lonček. Vanj sem 
zasadil skozi sredino palico, da se 
lahko ptički obešajo in stlačil hrano 
za ptičke v lonček. Lonček sem obe
sil na drevo. Moj trud je bil hitro 
poplačan. Sprva nezaupljive ptičke 
so se približale in kmalu je bilo na 
palici polno ptičk, ki so hitele klju-
vati v tako pripravljeno hrano. In 
sedaj vselej, ko se izprazni lonček 
znova napolnim. To me veseli, je 
postala moja navada. 

Marjan Hauptman, Gotovlje 

ž i v a h n o d e l o v a n j e 

„TRIBÜNE MLADIH" 
Pred dnevi je bil na celjski gimnaziji 

sestanek udeležencev »Tribnne mladih«, 
ki ga j e organiziral gimnazijski aktiv 
LMS. Razgovarjali so se o mladinskih 
delovnih brigadah. Kot gosta sta se se
stanka udeležila tudi predsednik komi
sije za delovne akcije pri CK LMS tov. 
Ferenc, sekretar okrajnega komiteja 
LMS tov. Emil Roje ter številni pred
stavniki gimnazije, ekonomske srednje 
in medicinske srednje šole. 

Dijaki so se zanimali za zvezno de
lovno akcijo, na katero pojdejo iz celj
skega okraja štiri kmerko-delavske bri-

f ade in dve srednješolski brigadi. Prva 
rigada — »Mladi traktoristi« pojde nía 

»Autoput« že konec februarja. 
Tudi za akcije republiškega in lokal

nega značaja so se udeleženci močno 
zanimali. Tako bodo sodelovali pri grad
nji ceste Store—Šentjur, gradili Dodo 
cesto v Logarsko dolino itd. t j . 

P O Š T E N J E 
je veliko vredno 

Bilo je pred dvema letoma, ko 
sem se vračal domov. Sel sem mi
mo slaščičarne in zamikale so me 
dobrote v njej. Vstopil sem, pa sem 
se že v naslednjem trenutku zdrznil. 
Pred vrati sem našel 10.120 dinar
jev. Odnesel sem jih na postajo 
Ljudske milice. Kmalu so našli last
nika in mu vrnili denar, jaz pa sem 
za nagrado dobil tisoč dinarjev. Te
ga sem bil vesel, še bolj pa vesel 
besed, ki mi jih je povedal tovariš 
miličnik: »Bodi tako pošten še tudi 
vnaprej.«: 

Kasneje sem izgubil čevlje, pa jih 
nisem nikdar dobil nazaj. Zame je 
bilo to hudo, pa mi ni nič poma
galo. No, zdaj pa povejte, če nisem 
upravičen, ko trdim, da je poštenje 
res veliko vredno. 

Oprešnik Franci, učenec 5 r. 
osnovne šole na Hudinji. 

M L A D I B R A L C I V P R A Š U J E J O 

Naš avtobus 
Ce bi vprašali kakega učenca iz 

Velike Pirešice, ki hodi v šolo v Ža
lec, česa si najbolj želi, bi gotovo 
odgovoril — avtobus. Res je težko 
hoditi vsak dan osem kilometrov; 
težko je poleti, še huje pa v zim
skem času, ko nas ovirata sneg in 
mraz. 

Zato smo bili zelo veseli, ko so 
nam povedali, da bomo tudi mi do
bili avtobus, ki nas bo vsak dan 
vozil v šolo in nazaj. Nestrpno smo 
pričakovali dneva, ko se bomo prvič 
peljali z avtobusom v šolo: »Jaz 
bom sedel za šoferjem, ti pri vra
tih,«: smo se pogovarjali, ko smo še 
po temi stopali skozi gozd Misel 
na tonel in udoben avtobus je bila 
zelo lepa. 

Toda v šoli smo zvedeli, da av
tobus ne bo vozil za nos. Ko smo 
tisti dan spet stopali po blatni cesti 
proti domu, smo se vpraševali, za
kaj za nas ni avtobusa in bilo nam 
je hudo. 

Marjan Aubreht, 
V t : l . Pirešica 

POMLAD 
Po dolgem času spet pomlad 
prišla je k nam v goste, 
z zelenjem cvetk in ptičje glasbe 
je napolnila hoste. 
Trobentica se je zbudita 
in zaigrala na svoj rog, 
zaspane cvetke prebudila 
in spet vesel je zdaj naš log. 

Vidmar Vladimir, 
.. , , , Delavska .23, Celje 

Krajevni praznik 
N A D O B R N I 

Na Dobrni so 16. februarja slavili 
krajevni praznik. V spomin na hude 
borbe na Visokem na Paškem Koz
jaku je organizacija Zveze borcev 
postavila spomenik in pripravila 
proslavo ob njem 14. februarja. Pri 
kulturnem programu so sodelovali 
Osnovna šola na Paškem Kozjaku, 
moški pevski zbor »Kajuh« z Dobr
ne in lovska družina. Dva dni kas
neje, 16. februarja so praznik pro
slavili na Dobrni, ko so položili ven
ce pri vseh spomenikih. 

V počastitev praznika je organi
zacija Zveze borcev uredila tudi raz
stavo iz narodnoosvobodilne borbe 
na Paškem Kozjaku in okolici Dobr
ne. Razstavljajo razen slik padlih 
borcev še njihove življenjepise in 
tudi drugo literaturo iz vojnih dni 

C E S T A V 

LOGARSKO DOLINO 
Dolgoletna želja Gornjesavinjča-

nov bo končno izpolnjena. Prvega 
marca bodo namreč začeli graditi 
cesto v Logarsko dolino na stari 
trasi. Vsi domačini in podjetja so 
izrazili pripravljenost, da bodo pri 
gradnji pomagali po svojih močeh 
za delo pa se prijavljajo vsak dan 
večje skupine sezonskih delavcev iz 
sosednjih republik. Za vseh 300 de
lavcev, ki bodo delali cesto, bodo 
uredili dve skupni kuhinji, nekaj pa 
se jih bo hranilo pri okoličanih. Do 
hmeljske sezone so podjetja dala na 
razpolago hmeljske sušilnice. 

Cesta bo imela velik pomen. 
Skrajni čas je že namreč, da dobijo 
tudi kraji v Zg. Savinjski dolini do
bro cesto, hkrati pa bo več možno
sti tudi za turizem, ki se doslej ni 
mogel povsem uveljaviti prav zara
di .jlabihjprometnih zvez. 

Voglajna in ugaski 
V A Š E V R S T I C E 

Ce greste od mostu po Teharski 
cesti, lahko opazite na desnem bre
gu Vogla j ne nakopičene velike koli
čine ugaskov. Dalj ko greste, večji 
je ta kup. Pri »Koteksu«: je to že 
hrib. Tu je tudi najbolj nevarno me
sto. Struga Voglajne je ozka, uga
ski pa se valijo vanjo. Zdi se mi, da 
ravnanje Cinkarne pri tem ni naj-
pravilneje. Kaj, če se ponovijo po-
vodnji. Voglajna bi izpodkopala 

hrib ugaskov, ki bi se zrušil v stru
go in jo zajezil. Skoda bi bila oe~ 
lika. In če povprašate še prebival-
ce iz te okolice, boste zvedeti, da 
jim je dovolj že slab zrak, ki ga za
strupljajo plini Cinkarne. Zadeva 
okoli plinov je težavnejša, vendar 
menim, da bi odlaganje ugaskoir 
lahko nekako drugače uredili. M 

Alojz Kovač, Teharska 

Kaj bo z ugaski in dimom? 

ODNOS DO LJUDI 
P.ILTAK1 

Pred dnevi sem hotel pri nekem 
lesnem podjetju kupiti nekaj odpad
kov in tresk. Povedali so mi, da ne 
prodajajo na drobno, pač pa mi je 
obratovodja nato rekel, naj si ne
kaj tresk näherem, češ, da ne bo pot 
zaman. Potem je prišel mimo še 
»upravnik«. Dejal mi je, da ne 
smem nabirati drv in da naj zgi
nem od tam, »da me ne bo več gle
dal.« Moral sem še po račun. Nato 
sem hotel odpeljati voziček z drvmi. 
Znova me je srečal »upravnik«, ki 
me je vprašal, kam grem. Še en
krat mi je zabičal, da me noče vi
deti več v podjetju. Tako ravnanje 
me je upravičeno užalilo, zagrabil 
sem z vozička drva in jih vrgel prek 
plota. Zdi se mi pa, da tako ravna
nje s strankami ni najbolj pravilno. 

Mijo Krizmanič, Celje, 
Plečnikova 1 

P U S T N A 

n a g r a d n a u g a n k a 

P o Celju vabi jo daleč vidni 
plakati na vel iko maškarado, ki 
bo 27. I I . 1960. Predprodaja 
vstopnic j e bila, kakor pise na 
plakatili, na dan 20. I I . 1960 od 
10. do 11. ure. Interesentom, ki 
so želeli že prej telefonično re 
zervirat i vstopnice, so priredi
telji odgovarjal i , da rezervacij ni. 
In ko so ob napovedanem času 
odprli blagajno, so ljudje zve 
deli, da j e velika dvorana že za
sedena. 

Nagradna uganka se glasi: 
K a k o j e mogla biti ve l ika d v o 

rana zasedena že pred predprcn 
dajo, č e ni bilo rezervacij? 

Najboljši odgovor bo nagrajen. 
Pripis: Nagrada pustne nagrad

ne uganke j e rezervirana ^pod 
roko) za prireditelja. -*)ig-

Kronika nesreč 
PRI DELU JE PADEL 

delavec Marjan Krumpak iz Šmarja in 
si pretresel možgane. Nezavestnega so 
prepeljali т bolnišnico. 

Z RUMESANOM 
se j e zastrupil Jože Jazbec iz Gotovelj , 
ko j e škropil drevje. 

DREVO JE P A D L O NA NOGO 
Francu Lipičniku iz Ljubečne, ki je v 
gozdu podiral drevje. 

V RUDNIKU LAŠKO 
je jamski voziček stisnil nogo rudarju 
Alojzu Hladinu. 

S KOZOLCA JE P A D L A 
Marija Spiljak iz Lise in si poškodovala 
roko. 

PAZITE N A OTROKE! 
Štiriletni Ignac Brečko iz Ponikve pri 

Grobelnem se je polil z vrelo vodo in 
dobil opekline po obrazu, rokah im 
telesu. 

NESREČA Z MOPEDOM 
V nedeljo se j e na Teharski cesti pri

petila huda prometna nesreča. Mopedisj 
Ivan Križnik, doma iz Lopate, se je 
peljal proti domu. Zaneslo ga j e s ceste, 
kjer se j e prevrnil. Pri nesreči se je 
hudo poškodoval in so ga hitro prepe
ljali v celjsko bolnišnico. Razen tež
jega zloma Y kolku j « dobil poškodbe 
po vsem telesu. Vzrok te nesreče ni do 
kraja znan, verjetno pa j e vozil ne
koliko vinjen. 

HUDA POŠKODBA Z A R A D I 
NEPAZLJIVOSTI 

Prav tako v nedeljo se je v Tremar-
jih dogodila težja prometna nesreča. 
Šofer osebnega voza Anton Bregar, iz 
Kranja j e pri srečanju z drugim vo
zilom zapeljal v nasip železniške proge. 
Sopotnica Lojzka Krajne iz Celja j e 
bila pri tej nesrečni hudo telesno po
škodovana in so jo prepeljali v bolniš
nico. Voznik je dobil le lažje poškodbe, 
precej poškodovan pa je osebni voz. Tu
di v tem primeru gre za prehitro vožnjo. 

Zadnja dva primera kažeta na dve 
posebnosti prometnih nesreč pri nas. 
Nesreče se namreč n/ajvečkrat pripetijo 
v soboto in nedeljo, ko j e na cestah 
največ voznikov-amaterjev. Še bolj pa 
v nedeljo, ko se le-ti vračajo domov in 
so iz tega ali onega vzroka precej ne
previdni. Razen tega ta dva primera 
tudi kažeta, da vozniki motornih vozil 
vse preveč popuščajo želji po brzini in 
premalo upoštevajo razmere na cesti, 
vremenske pogoje in zmožnosti svojega 
vozila. Primer mopedista pa ne kaže 
komentirati. Ce je vinjen vozil po cesti 
in s tem hkrati ogrožal tudi vse, ki so 
se nahajali na cesti, mu nobena kazen 
ne more biti prevelika. 

A V T O SE JE PREVRNIL 
V Ivenci pri Vojniku se j e prav tako 

T nedeljo pripetila prometna nesreča. 
Voznik osebnega avtomobila Dragotin 
Praznik iz Ljubljane se j e prevrnil т 
jarek. Voznik ni bil poškodovan, ško
da pa je ocenjena na preko 300 tisoč 
dinarjev. Do nesreče j e prišlo zaradi 
prehitre vožnje. 

OBVESTILO 

N m I o t o t za oglase, ki l o p » d 
6ifro, ne izdajamo, orirom« 
poSiljamo. Za takine ofiase rio-
iite piimene ponudbe. 

Za ostale oglase, za katere • • 
••slovi in informacije dajejo • 
npraTi lista, bomo pismeno od-
f O T a r j a l i le, če bodo prosilci т 
tTojih pismih priložili znamko • • 
Mt din. 

Sprejemanje o k U s o t Ib ођјат 
a»kJja¿ateeo rsoko sredo ob 12. 

Uprava Celjskofa tedsika 

Celjski tfg, 
Krompir 2 4 - 2 8 ( 3 0 - 3 2 ) , čebula 2 5 - > » 

( 5 0 - r O ) , česen 120-150 ( 1 6 0 - 2 0 0 ) , visok 
fižol 115 ( 9 0 - 1 1 0 ) , nizek fižol 10« ( M -
—90) , solata 100 (120—140), cvctača Ш -
—116 (100), špinača — (200—300), moio-
vilec - ( 2 5 0 - 3 0 0 ) , radič' 250-250 ( 2 5 0 -
—300), ohrovt 4 0 - 5 0 (50) , koleraba -
( 4 0 - 5 0 ) , peteršilj 60—200, когешјсек 
4 0 - 6 0 ( 4 0 - 8 0 ) , redkev 30 ( 3 0 - 4 0 ) , bel» 
glavnato zelje 30—80 (30—80), rdeče 
glavnato zelje 40—50 (50) , ribano zelje 
46 (50) , repa — (25—30), ribana r e p a — 
(40) , jabolka 60—68 ( 4 0 - 7 0 ) , grozdje 16» 
{ - ) , jajca 19 ( 1 5 - 2 0 ) . 

V tem tednu se položaj na trga li 
dosti spremenil. Še vedno j e slabo pre-
skrbljefl( in tudi cene so razmeroma vi
soke. Primanjkovalo j e predvsem Mleč
nih izdelkov in kot vedno — peratniae. 

Gibanje prebivalstva 
v času od 13. do 20. februarja je bil* 

rojenih: 29 dečkov in 28 deklic. 
P o r o č i l i s o s e : 
Avgust Drekonja, delavec in Krietia* 

Frece, delavka, oba iz Pečovnika. Ive* 
Ribezi, ključavničar in Djurdjica Fiere-
modistinja, oba iz Celja. Alojz Pintar, 
vodovod, instalater iz Ostrožnega ia Ma
rija Stermecki, bolniška strežnica i'-
Lokrovca. Milan Stermecki, traktorist 
iz Lokrovca in Bogomira Pečnik, gospoi-
pomočnica iz Dobrove. Franc Sikešek. 
kuhar in Terezija Jed, gospodinja, ob» 
iz Celja. Ignacij Operčkal, delavec i» 
Marija Juncker, delavka, oba iz Celj** 
Jožef Kač, delavec iz Bukovžiaka i« 
Marija Weber, uslužbenka iz Celja. Šte
fan Poteko, mizar iz Griž in Ivana МвГ-
guč, tkalka iz Žalca. Ivan PustivSek. 
poljedelec iz Rakitovca in Veronik* 
Pantner, poljedelka iz Grobelc. Staul'' 
slav Bolko, računovodja iz Ljnbne^* 
in Romana Lakner, nameščenka iz Ce
lja. Janez Korošec, šofer in Dragi«* 
Arčan, uslužbenka, oba iz 2alca. Ive* 
Srnovršnik, tesar iz Gorice p. Šmar«' 
nem in Jožefa Pohole, kuharica iz Celj«-
Jožef Vrhovšek, delavec iz Kompol 
Ladislava Urleb, delavka iz Prožiask« 
vasi. Anton Jazbinšek, rudar iz ^f' 
lenja in Marija Kores, poljedelka Î* 
Poljč. Kari Leskovšek, skladiščnik 
Celja in Ivana Cegala, uslužbenka 
Krnice. Viktor Puher, dimnikarski P*'' 
močnik in Helga-Ivana Nidorfer, po*' 
šivilja, oba iz Celja. Stjepan ^о"^? ' ' 
šofer in Antonija Natlačen, kuharica. oi>* 
iz Celja. 

U m r l i : 
Miroelav Bračun, otrok iz Plavic»' 

star 3 mesece. Alojzija Ograjenšej^ 
vzdrževana oseba iz Košnice, stara •* 
let. Peter Jesih. otrok iz Ravenske 
star i mesec. Marija Krašovec, goeP*' 
diaja iz Celja, stara 73 let. 



Telesn avzgoja in šport 

Zasluženo priznanje za plodno delo 
LETNA S K U P Š Č I N A OKRAJNEGA STRELSKEGA ODBORA CELJE 

_ LEPA P R I Z N A N J A NAJBOLJ Z A S L U Ž N I M D E L A V C E M — ZA 

NOVEGA P R E D S E D N I K A JE BIL IZVOLJEN P O L K O V N I K , N A 

RODNI HEROJ FRANC ROJŠEK 

Izredno lepa udeležba delegatov 
(148) in gostov, konkretna poroči
la, plodna debata, koristni zaključ
iti' in nazadnje ugotovitve uspešne
ga dela strelskih organizacij na ob
močju celjskega okraja, to je sploš
na ocena uspelega občnega zbora 
okrajnega strelskega odbora Celje, 

ki je bil minulo nedeljo v lepo okra
šeni dvorani Doma J LA. 

Poročilo predsednika Draga Ca-
tra pa je te splošne vtise samo še 
okrepilo. Na prireditvah in tekmo
vanjih v počastitev jubilejnega le
ta Zveze komunistov in Zveze ko
munistične mladine Jugoslavije je 
sodelovalo nad osem tisoč članov 
in članic strelskih družin z območ
ja našega okraja! Zraven tega se je 
število članov povečalo za 903. Ta
ko je zdaj v 74 strelskih družinah 
celjskega okraja 5125 članov. 

Kakor poročila, tako so delegati 
in gostje tudi v razpravi priznali ve
liko aktivnost strelskih organizacij 
zlasti pa še okrajnega odbora. To 
priznanje je prišlo do javnega iz
raza še tako, da je okrajni strelski 
odbor podelil 46 lepih plaket ne sa
mo najbolj zaslužnim, temveč tudi 
nekaterim ostalim javnim delavcem 
iz ostalih družbenih organizacij, 
tako zlasti predstavnikoma okrajne 
Zveze prijateljev mladine, oziroma 

njene pionirske komisije itd., ki so 
pomagali, sodelovali ali organizirali 
uspešne prireditve na čast 40-let-
nice ustanovitve KPJ in SKOJ. S 
podelitvijo petih medalj pa je tudi 
Strelska zveza Slovenije odlikovala 
prizadevno delo. Ta priznanja so 
prejeli: Ivan Cokan, podpolkovnik 
Franc Simonie, Slavko Tržan, Slav
ko Dermaša in Ivan Šešelj. In konč
n o — v imenu okrajnega odbora 
SZDL Celje j » tov. Stane Divjak iz
ročil lepi plaketi, kot priznanji za 
požrtvovalno in nesebično delo, še 
dosedanjemu predsedniku Dragu 
Catru in sekretarju Ivanu Putniku. 

V zaključnem delu zasedanja, ki 
so ga pozdravile mnoge delegacije 
pionirskih in mladinskih organiza
cij, so udeleženci izvolili 13 članov 
v nov upravni odbor. Zraven njih pa 
bodo v tem organu še predsedniki 
vseh osmih občinskih strelskih od
borov. Za novega predsednika so iz
volili komandanta celjske garnizije 
J LA, polkovnika, narodnega heroja 
Franca Rojška, za oba podpredsed
nika pa Draga Catra in podpolkov
nika Franca Simoniča. Kakor doslej 
bo sekretar okrajnega strelskega 
odbora tudi vnaprej tov. Ivan Put
nik. 

Koristno 
posvetovanje 

Pred dnevi so se sestali člani se
kretariatov okrajne zveze Partizan 
in okrajnega komiteja Ljudske mla
dine. Skupen setanek, ki zasluži ta
ko zaradi vsebine, namena in pobu
de največjo pozornost, pa tudi po
snemanja, je dal zaključke, po ka
terih lahko sodimo, da se bodo skle
pi prvega kongresa telesne kulture 
zlasti pa tiste točke, ki se nanašajo 
na razširitev telesnovzgojne dejav
nosti med šolsko, delavsko in kmeč
ko mladino začeli vendarle izvajati 
tudi pri nas. 

Skupno posvetovanje predstavni
kov obeh okrajnih forumov pa ni 
ostalo le pri splošnih ugotovitvah 
da imamo n. pr. v našem okraju le 
38 partizanskih društev, v katerih 
dela približno šest tisoč ljudi in po
dobno, nadalje, da je telesnovzgoj-
na dejavnost še vse premalo razvi
ta med delavsko in posebej kmečko 
mladino, da ima tudi šolska še ve
like in neizkoriščene možnosti za 
širše udejstvovanje itd. temveč, je 
po poročilu tov. Karla Juga o delu 
partizanskih društev in po plodni 
debati sprejelo še koristne zaključ
ke. 

Predvsem je treba poudariti, da 
sta se tako okrajna zveza Partizan 
in okrajni komite Ljudske mladine 
odločila reševati te probleme sku
paj, roko v roki. Tako bosta oba fo
ruma združila svoje sile in storila 
vse, da bi čimprej in v čim večjem 
številu zaživeli vaški aktivi Parti
zana. O teh aktivih so pred kratkim 
razpravljali na plenumu okrajne 
zuezf Partizan; pa tudi mi smo pi
sali o njih. Gre za samostojne ak
tive, ali pa tudi za takšne, nad ka
terimi naj bi vsaj spočetka prevze
la patronat sosednja partizanska 
društva. In pozneje? Marsikje bodo 
ti aktivi postali zametki novega te
lesnovzgojne ga društva na vasi. 
Skupno delo obeh družbenih orga
nizacij bo prav gotovo rodilo boga
te sadove še pri ustanavljanju no
vih partizanskih društev na pode
želju. V našem okraju je namreč še 
precej trgov in krajev, kjer imajo 
prav vse pogoje za ustanovitev in 
uspešno delo telesnovzgojnega dru
štva. 

Drugo poglavje sklepov skupnega 
sestanka se nanaša na poživitev te
lesnovzgojne dejavnosti med šolsko 
mladino. V tej zvezi je že kongres 
opozoril na športne aktive in dru
štva po šolah, zlasti pa na šolah, v 
Ustih krajih, kjer nimajo niti Parti
zana, niti druge športne organiza
cije. 

Ni naključje, da se bosta okrajni 
mladinski komite in okrajna zveza 
Partizan zavzela še za ustanavlja
nje, oziroma poživitev dela občin
skih zvez za telesno kulturo. Kot je 
znano so bile te zveze že v nekate
rih občinah ustanovljene; zaživela 
pa je edinole žalska. 

Skupno delo partizanske organi
zacije in mladine bo našlo svoj od
mev še pri gradnji primitvnih šol
skih in drugih igrišč, telovadišč. pri 
vzgoji vodnikov novih vaških akti
vov Partizana, pri delu z delavsko 
mladino itd. 

Kot rečeno, posvetovanje je uspe
jo in kaže na veliko prizadevanje 
obeh forumov za razširitev telesno
vzgojne dejavnosti med mladino. 
Skoda le. da v tem hvaležnem na
črtu ne sodeluje okrajna športna 
^veza. Vendar to ni spodrsljaj mla
dine, niti Partizana, temveč sladko 
spanje okrajnega športnega foruma. 
Zato še enkrat vprašanje — kdo bo 
^^sti. ki bo zbudil okrajno športno 
^vezo iz predolgega zimskega spa-
'^ja in kdaj se bo to zgodilo? Ob-
^ub za vse to je Шо že preveč! 

Uredništvo: Celje, Titov trg 5 — 
foštni predal 16 — telefon 25-23 
» • 24-23 — uprava: Celje, Trg 
V. kongresa 3 — poštni predal 152 
— <е1еГоп 23-75 in 20-89 — Tekoči 
raiun pri Komunalni banki Celje 
*«3-70-l-656 — izhaja o petkih — 
letna naročnina 500, polletna 290, 
četrtletna 125 dim — pesameena 
itevilka 15 din — rokopLsev ne 

vračamo. 
Poštnina plačana v gotovini. 

Belajeva spel druga 
Sredi preteklega tedna se j e v 

Bohinju začelo državno p rven
stvo v smučarskih tekih in šta
fetah. V družbi tistih, ki so po-
merjali svoje moči na dolgih pro
gah, je bila tudi članica celjske
ga smučarskega društva Amal i ja 
Belaj, ki se je v svoji disciplini 
uvrstila na tradicionalno drugo 
mesto za Rekar jevo iz Mojstrane. 
— Naš posnetek kaže Malčko na 
tekmovanju v Grindelwaldu v 
Svici. 

R O M — O D L I Č N O 

Kakor že nekaj let zapovrstjo, 
tako j e ljubljanska Enotnost tudi 
letos pripravila mednarodno tek

movanje »Bukovniški smuk«. 
Med udeleženci iz Celja se je to
krat najbolj uvel javi l Kare l Rom, 
ki se j e v skupini starejših mla
dincev plasiral na četrto mesto. 

Nogomet 

D R U G A Z M A G A KLADIVARJA 

P o uspešnem startu v letošnjem 
letu, po zmagi nad renomiranim 
moštvom zagrebškega Tekstilca, 
so ligaši celjskega Kladivarja v 
nedeljo zabeležili še eno zmago 
v prijateljskem dvoboju, k i pa 
pove dosti več kot prva. Sredi 
Ljubljane so si namreč privoščili 
drugoliigaša Odreda in ga prema
gali s kar 3:0. Kladi var si je to 
zmago zaslužil. Bil j e boljši kot 
celota; in to j e najbolj razvese
l j ivo , če ne že celo tisto, kar smo 
nekoč pogrešali, ko j e odpove
dala obramba, ali pa, ko napa
dalni igralci niso znali najti na
sprotnikovih vrat. 

O S T A L I I Z I D I N O G O M E T N I H 

T E K E M 

V T R B O V L J A H . 
Rudar : Klad ivar 3:2 (mladina) 

V CELJU. 
Olimp : Rudar (Hrastnik) 5:4 
Olimp : Rudar (Hrastnik) — 

mladina 3:1 

V M A R I B O R U . 
Celje : Maribor B 2:0 

USPEL OBČNI ZBOR 

Pred dnevi je bil v nabito polni dvo
rani kina v Velenju občni zbor doma
čega planinskega društva. O delu dru
štva je poročal njegov predsedn'ik Sal-
mič. Velenjski planinci so lani dobro 
delali. Medtem ko so imeli do 1958. leta 
le 89 članov, jih imajo danes že 30?. 
Le-ti so pri gradnji planinskega doma 
na Paškem Kozjaku opravili nad 15.000 
prostovoljnih ur, zraven tega pa so za 
gradnjo doma zbrali sredstev v višini 
nad 5.3 milijona dinarjev. Lani so na 
Paški Kozjak nape'ljali še elektriko. 

Tuko j e danes ta dom lepo urejen; ima 
5 sob s 50 posteljami in desetimi zasil
nimi ležišči. Razveseljivo j e , da • tem 
društvu uspešno dela planinski krožek 
pionirjev, ki je lani pripravil pet iz-
letcjv, šest p ionir je^ pa se j e odločilo 
za osvojitev značke slovenske trans
verzale. 

Na obč'nem zboru so sprejeli precej 
obsežen delovni načrt. Med drugim 
bodo osnovali plezalni krožek ter po
stavili na Špiku 15 metrov visok rae-
glednik. Po delu S I v gorah 

OBČNI ZBOR PLANINSKE SKUPINE »EMAJL« 

Ni dolgo od tega, ko so se tudi pla
ninci iz tovarne emajlirane posode 
zbrali na svojem rednem letnem obč
nem zboru. T o je pravzaprav planinska 
skupina >Emajl«, ki j e sicer vključena 
v matično — celjsko planinsko društvo. 

Planinci te skupine že dolgo nosijo 
ime enega najboljših aktivov. In to po 
pravici. Ce bi našteli samo vse izlete, 
ki so jih izvedli, bi b:lo dovolj . Od 265 
članov jih kar 16 dela na pridobitvi 
značke slovenske planinske transver
zale. Sicer pa so se v izvajanju svojega 
delovnega načrta najbolj približali tisti 
nalogi, ki jo imajo športni in drugi po
dobni aktivi v naših gospodarskih orga
nizacijah, ustanovah itd. — to j e skrbi 
za rekreacijo našega delovnega človeka. 
Tako so v večjih in manjših skupinah pre
hodili vrhove okoli Slemena pri .Šošta
nju, bili so na Peci, si ogledali Pohorje 
od Maribora do Slovenjega Gradca, pre
hodili Karavanke od Tržiča do Jesenic, 
izvedli spominsko turo na Kočno, se po
zneje povzpeli na Jalovec, na Slavnik 
r|ad Koprom, opravili vzpone na O j 
strico, sodelovali na pohodu »Po poti 14. 

divizi je«, izvedli »Pohod čez Dobrovlje«, 
kjer sta jih spremljala in оЂија1а spo
mine na borbo proti okupatorju prvo
borca »dobroveljski kral j« Viktor Šo-
štar-Miha ter Ludvik Zupanc-lvo itd. Še 
in še bi lahko naštevali, med njimi tudi 
obisk predsednika skupine Vilija Sveta 
v Švicarskih alpah itd. 

Ker člani te skupine odvajajo celotno 
članarino matičnemu društvu, so pla
ninci iz tovarne emajlirane skupine na
vezani le na dotacijo podjetja in ostalih 
organizacij v njem, pa tudi n'a samopri
spevek članov. Organi delavskega samo
upravljanja in organizacije v podjetju 
z razumevanjem gledajo na delo sku
pine in j i v okviru možnosti nudijo vse
stransko pomoč. 

Ob zaključku zbora so izvolili novo 
vodstvo ter si zadali vrsto nalog. Poleg 
večjega števila izletov v domače pla
nine predvidevajo še en izlet v eno iz
med bratskih republik. 

Cisto na koncu pa jim je še tovariš 
Marjan Keršič-Belač govoril o temi 
»Na Triglav in v njegovo soseščino«, kar 
je izpopolnil s 130 barvnimi diapozitivi. 

Šport v kratkem 
KEGLANJE. v tretjem kolu moštve-

nega prvenstva Slovenije v kegljanja j e 
Ingrad podrl 6414, Elektro iz Celja pa 
6171 kegljev. Po tem zavrtljaju j e In
grad na četrtem, Elektro pa ua zadnjem 
mestn. 

V nedeljo j e bilo končano republiško 
prvenstvo ženskih ekip. Kakor smo pri
čakovali, so članice Ingrada zadržale 
zadnje, ali šesto mesto. To sicer ni ve
liko; njihova udeležba na republiškem 
prvenstvu pa j e vredna veliko več, 
predvsem zaradi tega, ker naj bi to 
tekmovanje pomenilo začetek ponovite 
oživitve kegljaškega športa med žen
skami v Celju in okraju. 

Te dni j e bilo končano kegljaško tek
movanje, ki ga j e razpisal občinski sin
dikalni svet v Celju v okviru delav
skih športnih iger. Med udeleženci so 
se najbolj odlikovali kegljači Elektra, 
ki so podrli 1462 kegljev. Za njimi pa 
so se vrstili: 2. O L O L, 3. Cinkarna, 
4. Celjski tisk, 5. Tovarna emajlirane 
posode, 6. Kovinotehna, 7. Bolnišnica itd. 

P A R T I Z A N . Pred nedavaim j e bil na 
pobudo mladine in članov SZDL s te
renov Sp. in ^ Zg. Hndinje, Gaberij, 
Smarjete in Trnovelj ustanovni občni 
zbor novega celjskega društva za telesno 
vzgojo, ki j e dobilo ime po padlem uči
telju, športniku, <in narodnem heroju 
Franu Vrunču. Društvo deluje pri os
novni šoli na Hudinji, ki ima svetlo in 
zračno telovadnico z najmodernejšo 
opremo. Spomladi pa bodo pri šoli ure
dili še telovadišče. Novo društvo j e te 
dni pričelo z redno vadbo po femle raz
poredu: PIONIRKE: vsak ponedeljek 
in četrtek ob 16.30. MLADINKE: vsak 
ponedeljek in četrtek ob 18.00 uri. PI
ONIRJI: vsak torek in petek ob 16.30. 
M L A D I N C I : vsak torek in petek ob 
19.00 uri. CICIBANI : vsak torek ob 
15.30 uri. — Vpišite se v TVD Partizan 
na Hudinji. 

• * * 
ŠAH, Na celjskem turnirju tretje ka-

tegornikov za pridobitev druge katego
rije so se na prva tri mesta uveljavili: 
inž. Ničemer 9, Pešec 8 in Ulaga 7'/г točke. 
Vsi trije so postali drugokategorniki. 

K O M I S I J A Z A S K L E P A N J E I N O D P O V E D O V A N J E 
D E L O V N I H R A Z M E R I J 

pri t rgovskem podjetju » K U R I V O « Celje 

razpisuje delovno mesto 

fakturistke 
Prošnje z navedbo dosedanje zaposlitve in šolske izobrazbe 
pošljite na upravo podjetja. 

Plača po tarifnem pravilniku. 

Tovarna A E R O Celje 
ra^isuje naslednja delovna mesta: 

1. SKLADIŠČNIKA SUROVIN 

2 . REFERENT ZA ORGANIZACIJO DELA 

3. REFERENT ZA PRIPRAVO DELA 

4 . KNЛGOVODJA OSNOVNIH SREDSTEV 

5. POMOŽNI KNJIGOVODJA 

6. STROJEPISKA. 

Prošnje s podatki o šolski izobrazbi in dosedanji 
zaposlitvi oddajte v sekretariatu podjetja do 15. 1П. 1960. 

O B V E S T I L A 

RAZGLAS 
Obveščamo vse gozdne posestnike na 

območju občine Celje, da je rok za 
vlaganje prošenj za sečna dovoljenja — 
za sečnjo v gozdu in za sečnjo na ne-
gozdni površini (travniška sečnja) od 
1. marca do 15. aprila 1960. 

Prošnje se vlagajo pri kmetijskih za
drugah in sicer: Ña območju Celje in 
Šmartno v Rožni dolini — pri KZ Celje; 
na območju Škofja vas in¡ Ljubečna — 
pri KZ Ljubečna; na območju Štore — 
pri KZ Štore; na območju Vojnik in 
Frankolovo — pri KZ Vojnik; na ob
močju Strmec — pri KZ Strmec; na ob
močju Dobrna — pri KZ Dobrna. 

Vse prošnje za »gozdno sečnjo« vlože
ne preko kmetijske zadruge, j e treba 
kolkovati po tar. št. 1 in 7 ZUT z 
250 din državne takse. 

V kolikor gozdni posestniki ne bi ho
teli vložiti prošnje pri kmetijski zadru
gi, temveč direktno pri ObLO ali kra
jevnemu uradu, je tako prošnjo kolko
vati po tar. št. 1, 7 in 72 ZUT z 750 din 
državne takse. 

Prošnje za travniško sečnjo — so tak
se proste. 

Opozarjamo vse gozdne posestnike, da 
prošnje, ki bodo vložene po tem roku 
ne bomo upoštevali, razen v utemelje
nih slučajih, ko bi bil zadržek višja 
sila. 

Iz pisarne 
oddelka za gospodarstvo 

občine Celje 

DRAZBENI O K L I C 
Občina Celje prodaja v soboto, dne 

12. 3. 1960 ob 8. uri v pisaruii Krajev
nega urada v Vojniku na javni dražbi 
naslednje nepremičnine Spletnega ljud
skega premoženja: 
a) Vinogradniško posesivo s hišo. Male 
dole št. 55 v i . štev, 317 k. o. Male dole. 
Hiša je vseljiva. 

Cenilna vrednost din 426.172 
Izklicna cena din 285.000 
Varščina din 43.000 

b) Njivo kat. pare. štev. 637 v izmeiT 
ha 0,19.53 v i . štev. 317 k. o. Male dole. 

Cenilna vrednost din 39.060 
Izklicna cena din 26.000 
Varščina din 4.000 

c) Vinogradniško posestvo s hišo. Male 
dole št. 12 vi. štev. 28 k. o. Male dole. 
Hiša j e vseljiva. 

Cenilna vrednost din 374.120 
Izklicna cena din 247.000 
Varščina din 38.000 

č) Vinogradniško posestvo s hišo. Male 
dole št. 7 vi . štev. 318 k. o. Male dole. 
Hiša bo vseljiva. 

Cenilna vrednost din 616.530 
Izklicna cena din 411.000 
Varščina din 40.000 

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR 
v Celju, dne 17. 2. 1960 

OBVESTILO 
Uprava kemične čistilnice in barvarne 

Celje obvešča cenjene stranke, da za
radi prenatrpanosti v skladišča takoj 
dvignejo že izgotovljene predmete. 

Nadalje se priporočamo in zagotav
ljamo, da vse blago, prineseno v delo, 
izgotovimo v 14 dneh. 

IZLET V ATENE s posebnim vlakom 
v okviru prvomajskih praznikov. Štiri
dnevno bivanje v Atenah bo omogočilo 
ogled številnih zanimivosti, ki krase 
glavno mesto prijateljske Grči je . 

Prijave sprejemamo do 20. marca. 
V okvira prvomajskih praznikov pri

reja KOMPAS Celje za kolektive dvo 
in tridnevne avtobusne izlete preko 
Plitvičkih jezer v Crikvenico in na otok 
Krk. 

Zahtevajie točne programe in vse 
ostale informacije v poslovalnici KOM
PAS - CeUe, Tomšičev trg 1, telefon 
23-50. 

Udeležite s « kvalitetnih Kompasovih 
potovanj, na njih boste spoznali lepote 
in zanimivosti sveta! 

OBJAVE. 

VPISOVANJE V PRVI RAZRED 
Na L , I I . , HI . osnovni šoli v Celju, 

lalje na Polulah in na Hudinji bo vpi
sovanje otrok v I . razred: v sredo 2. I I I . 
in v četertek, 3. HI . vselej od 8. do 
11. ure. Vpisani bodo učenci, ki so ro
jeni leta 1955. Otroke vpišite na šolah 
po okoliših. K vpisu prinesite rojstni list. 

Svet za prosveto ObLO Celje 

SLUŽBE 

GASILCA — čuvaja takoj sprejme 
»Petrol« Celje. 

PRODAJALCA za bencinski servis 
Šempeter v Sav. dolini takoj sprejme 
»Petrol« Celje. 

Pisarniška moč, vešča administrativnih 
del in blagajniškega poslovanja, želi 
spremeniti službo. Sprejmem tudi 
mesto pomožnega knjigovodje ali fak
turistke. Ponudbe pod »Vestna«. 

P R O D A M 

K L A V I R S K O H A R M O N I K O »Scandali«, 
120 basov, 3 registri, nujno prodam. 
Ivan Berglez, Celje, Breg 34. 

STANOVANJE (kuhinja, 2 sobi. kabinet, 
kopalnica in pritikline) prodam. Na
slov v upravi lista. 

MANJŠE POSESTVO, 10 minut od po
staje Grobelno ugodno prodam. Naslov 
v upravi lista. 

PARCELO, zazidljivo, blizu Dečkove 
ceste, prodam. V O K Marta, Celje, 
Stanetova ulica 9/1. 

ŽELEZNI PLUG - obračalnik (nemške 
znamke) in 1.000 kg sena (sladkega) 
prodam. Naslov • upravi lista. 

I Z G U B L J E N O 

IZGUBILA se je brak jazbec arka, sliši 
na ime » D I A N A « . Vrnite jo proti na
gradi na naslov: Križnik, Vojnik 53. 

ČEVELJ sem izgubila v Aškerčevi ulici. 
Najditelja prosim, naj ga vrne proti 
nagradi pri FELDIN, Razlagova ulica, 
novi železničarski blok. 

DEŽNIK, ženski, svilen, rjav, ki ga j e 
ob maturantskem plesu nekdo pomo
toma vzel, prosim, vrnite proti na
gradi na äaslov v upravi lista. 

S T A N O V A N J A 

SAMSKO SOBO v Celju išče Keramična 
industrija Liboje za svojega vodilnega 
uslužbenca. Ponudbe pošljite na na
slov podjetja pod šifro » N A G R A D A « . 

DVOSOBNO stanovanje v Arclinu za
menjam za enako v mestu. Naslov v 
upravi lista. 

ENOSOBNO sončno stanovanje v Celju 
zamenjam za enako ali dvosobno v 
Žalcu. Naslov v upravi lista. 

Miren soliden upokojenec išče oprem
ljeno sobo, gre tudi kot sostanovalec. 
Ponudbe na upravo lista pod šifro 
»UPOKOJENEC«. 

Dva dijaka (ali eden) iščeta primerno 
sobo. Pustiti naslov v upravi lista. 

KABINET oddam za pomoč v gospo
dinjstva. Naslov v upravi lista. 

R A Z N O 

ZAHVALA 
V nedeljo, dne 14. t. m. ob 25. uri 

mi j e bila iz stanovanja ukradena krz
nena bunda. 

Organa LM tov. Francu Carica j e 
uspelo pol ure po izvršeni tatvini izsle
diti tatu. 

Čestitam in se ma iskreno zahvaljujem. 
Lndvik Cokan 
Celje, Kersnikova 10. 

Samec, 50 let star, z majhnim posest
vom išče gospodinjo. Samo resne po
nudbe na apravo lista pod šifro 
»SREČNA BODOČNOST«. 

KUPI M • 

VSELJIVO dvosobno stanovanje v Celj i 
kupim. Naslov v upravi lista. 

Z A H V A L E 

Z A H V A L A 
Ob mučni izgubi naše drage nenado

mestljive mame, stare mame, sestre ia 
tašče 

MARIJE KRAŠOVEC 
roj , Antlej 

se najtopleje zahvaljujemo tov. dr. Welt-
clerju Francu za njegov trud in vsako
dnevni obisk ob njeni mučni bolezni, 
kakor tudi vsem sosedom in znancem, 
ki so jo tolažili ob njeni bolniški po
stelji. Hvala tudi vsem, ki so jo spre
mili na zadnji poti in vsem darovalcem 
vencev. Hkrati se zahvaljujemo pevcem 
in čč. duhovščini. 

Sestri Urška in Pepea, brat Franci 
ter ostali otroci z družinami: 
Bandek, Roje, Leban, Kotnik im 
Ahtig. 

K O N C E R T I 

CHOPINOV VEČER 
V počastitev 150-letnice rojstva ve l i 

kega skladatelja bo v sredo, 9. marca 
ob 20. uri v Narodnem domu C h o p i 
n o v v e č e r . Spored bodo izvajali 
najboljši slušatelji Akademije za glasb« 
v Ljubljani. 

Koncert je izven abonmaja. Abomenti 
imajo prednost pri i^akupu vstopnic d « 
vključno 2. marca. 

Koncertna poslovalnica 
pri Glasbeni šoli 

G L E D A L I Š Č E 

Sobota, 27. H. ob 20. uri — Rose bi 
Budjuhn: Dvanajst porotnikov — Iz
ven. Vstopnice so v prodaji. 

Nedelja, 28. I I . ob 15. ari — Levstik-
Griin: Kastelka — Gostovanje • 
Zrečah. 

Sreda, 2. marca ob 20. ari — Goldoni: 
Prebrisana vdova — Gostovanje v Mo
zirja. 

Četrtek, 3. marca ob 16. in 20. nri — 
Rose in Budjuhn: Dvanajst porotai-
kov — Gostovanje v Trbovljah. 

Petek, 4. marca ob 19. uri — B. Kreft: 
Krajnski komedijanti — Gostovanje • 
Vidmu — Krškem. 

Sobota, 5. marca ob 20. uri — Rose im 
Budjuhn: Dvanajst porotnikov — Iz
ven in po znižanih cenah. Vstopnice 
so v prodaji. 

»Mali oder« SLG Celje — Narodni dom 
Ponedeljek, 29. februarja ob 16. nri — 

Milan Begovič: Brez tretjega. Pred
stava za učiteljišče. 

K I N O 

KINO UNION 

Od 26. - 29. I I . 196«. »SPOMINI VL 
ITALIJE«, angleško-italijanski barrmi 
film. 

Od 1. _ 4. I I I . 19160. »VELIKA ILUZIJAc. 
francoski film 

KINO METROPOL 

Od 26. - 29. I I . 1966. »NEVARNA IZ-
NAJDBA«, češki film 

Od 1. - 5. I I I . 1960. >JAZZ, LJUBEZEN 
IN PESEM«, nemški film 

MATINEJA 

Dne 28. П. 1960. »LENINGRAJSKA б Ш -
FONIJA«, roški » I m 

MLADINSKI KINO 

Dne 27. in 28. П. 1960. »JUBILEJ 
GOSPODA I K L A « , jugoslovanski film 

Predstave so: vsako soboto ob 15 in 1?, 
vsako nedeljo ob 10.15 in ob 17. nri. 



Zadnja stoletja pred prihodom 
Rimljanov K E L T I I N N J I H O V P O M E N Z A S P L O Š N I 

R A Z V O J K U L T U R E I N N A P R E D K A 

CELJSKO 
PODROČJE 
V D A V N I N I ! 6 
Ilirski ž ivel j pri nas, kakor tudi 

skoraj po vsej Evropi, doživi v 
času od V . — I . stoletja pred na
šim štetjem močan kulturni in 
ponekod tudi etnični preobrat. Po 
vsej Srednji Evropi do Male A z i j e 

na jugovzhodu se pojavi jo KeiLti 
— nosilci latenske kulture. Ime 
latenska j e dobila ta kultura po 
žvicairsikem najdišču L a — Tene. 

T a kultura kaže vidne znake 
velikega napredka. 

Predvsem j e še nadalje močno 
napredovala obrt. Pr i kovinah 
železo skoraj v celoti izipodrine 
ostale kovine, predvsem v izde
lovanju orodja in orožja. Razni 
meči, ki se loči jo od starejših tudi 
po tem, da so daljši — so sedaj 
izključno iz železa. Celo jeklo so 
po mnenju nekaterih strokovnja
kov že poznali. Elcsploatacija že
lezne rude j e v tem času tako 
napredovala, da j e takozvano 
»noriško železo«,, ki so ga prido-
bivalii v naših krajih, silovelo še 

potem, ko so naše kraje že zavzeli 
Rimljani. Tudi v izdelovanju raz
nega orodja so dosegli že ve l ike 
tehnične izboljšave in primer
nejše forme. Škarje, srpi, kose in 
podobna orodja so že v tem času 

dobila formo, ki se še do danes 
ni 'bistveno izpremenila. 

Posebno pozornost vzbuja ob
delava in uporaba raznobarvnega 
emajla. V izdelovanju keramike 
so napravili ogromen korak na
prej s tem, da so keramiko začeli 
izdelovati na lončarskem vitlu. 

Na ta način j e tudi ta dejavnost 
dobivala vedno bolj obrtni zna
čaj, pri čemer se kmalu pojavi 
presežek proizvodnje. Zato ni 
čudno, da so Kel t i , po vzoru G r 
kov, vpeljal i denarno gospodar
stvo. 

O naselbinah K e l t o v imamo žal 
še zelo mailo podatkov. Nekaj 
vemo o tem vprašanju iz rimskih 
virov. P o teh opisih in malošte
vilnih najdibah, lahko sklepamo. 

da so njihove naselbine — ime
novane opida — bile običajno 
močno utrjene. Na našem pod
ročju latenskih naselbin še ne po
znamo. 

V grobovih poznamo številne 
pridevke orodja in orožja. Orožje, 
predvsem meče so pri polaganju 
v grob zvil i , želeč s tem pokazati, 
da to orožje ne more služiti dru
gemu, kakor nekdanjemu last
niku. 

Zanimivo in dokaj bogato gro
bišče latenskega . izvora j e b i lo 
odkrito, v najbližnji alcolici Celja 
— v Drešinji vasi. Od tam hrani 
celjski muzej poleg številnih po
sod tudi več železnih mečev in 
drugih predmetov. Na tem mestu 
bi omenil tudi številne bogate 
najdbe keltskih novcev v naši 
okolici: Ret je pri Trbovl jah in 
Lemberg. 

Tudi Kel t i , podobno kot I l ir i , 
so častili po božje različne žival i : 
n. pr. bika in- svinjo. Razen tega 
so častili tudi drevesa (bukev, 
hrast), reke in potoke. 

V zvezi z njihovimi upodobit
vami božanstev je tudi močno po

vezano njihovo umetniško udej-
stvovanje. Posamezne kultne po
dobe, kakor tudi kultne posode so 
umetniško dovršeno izdelane. Ra
zen tega so tudi različne uporab
ne predmete pogosto umetniško 
izdelali, pri čemer so se radi po
služevali, kot sem J e zgoraj ome
nil, raznobarvnih v ložkov iz 
emajla. 

Na nošo Ke l tov lahko sklepamo 
samo iz posameznih upodobitev 
na različnih posodah in drugih 
spomenildh. Moški so nosili sraj
co do kolen. Preko nje je bil ogr-
njen kratek jopič. Tudi ženske so 
nosile srajci podobno oblačilo. 
Posebno pokrivalo, ki so ga no
sile na glavi je po navadi segalo 
do ramen. Na nogah so nosili 
opankam podobno obuvalo. 

Pisanih spomenikov iz tega časa 
je ohranjenih precej. Pojavl ja jo 
se na kamenitili spomenikih, ka
kor tudi na raznih posodah. N e 
kateri spravljajo v ta okvir tudi 
sloviti napis na eni izmed negov-
skih čelad, k i so ga Nemci krat-
komalo hoteli proglasiti za ger
manskega. S prodiranjem R i m 
ljanov proti Renu in Donavi je 
tudi latenska kultura počasi uto
nila pod močnim vp l ivom rimske 
civilizacije in kulture. Večina 
prebivalstva se je poromanila in 
v naših krajih je zavel zopet nov 
veter, ki je prinesel našim krajem 
nekaj veselih, še več pa bridkih 
ur. L. Boita 

Levo zgoraj in spodaj: Latensl<i meči. Iti jili hrani celjski muzej. Naj
deni so bili v Drešinji vasi. Desno: Kelti na pohodu. 

P U S T 
o, pustni čas — ti čas pre

sneti! 
To je dan, iio je dovoljeno 

vse, kar sicer velja za pregre
ho, ko pod krinko skrit ujet
nik lastnega izuma — moralne 
etike — uhaja samemu sebi iz 
kože. 

Pustni torek je čas, ko po
staneš nemogoč bedak, če se 
razburjaš zaradi grehov, s 
kakršnimi ti ob drugih dnevih 
obešajo rogove na' glavo .. . 

Pust je praznik, ko si ljudje 
obesijo tiste »značaje« in »vrli
ne«;, ki jih 364 dni (oprostite 
— letos 365) v sebi zaman 
iščejo. Je prilika, ko mož-copa-
ta postane diktator, bojazlji-
vec — Don Juan, lahkoživka — 
s pokornica, neznatnež — mo
gočnež in puhloglavec — ve
ljak. Kaj vse ne naredi papir
nata maska in kozarček na ka
raj žo. 

Maškarada je priložnost, da 
nežni spol razkrije, kar mora 
drugikrat skrivati — in skrije 
kar se drugače skriti ne da . .. 

Človek, ki se je ves zavil v 
predpise, nepisane in pisane 
zakone ponašanja in odnosov 
v družbi, si je preskrbel var
nostni ventil, da se od prehude 
vzdržnosti ne razpoči. 

Sicer pa pust ne prizanaša 
Ze naslednji dan bodo stikali 
glave skupaj in prišepetavali: 

— Ste videli, starega cepca_ 
kako je norel? Le kdaj ga bo 
srečala pamet? — -ček 

Prizor z lanskoletne pustne zabave 
v Celju . . . 

L E P O T I C E 
enkrat drugače 

Ko smo ž e • času norčij pred-
pustnih dni, vam s pomočjo do
miselnih japonskih fotoreporter-
jev, postrežemo z lepoticami 
drugačnega kalibra. Toda, da ne 
bo zmote. Obilna dekleta na sliki 

so v resnici vitka, saj so udele
ženke lepotnega tekmovanja de
žele vzhajajočega sonca. Reporter 
se je le pošalil in sliko posnel 
s posebnim objektivom, ki je 
vitke postave takole zmaličil. 

Kompasove ekskurzije 
n a v z o r n a k m e t i j s k a p o s e s t v a 

Dejavnost podjetja » K o m p a s « , 
nekdanjega Putnika, ni samo čisti 
turizem in zabava. Poleg drugih 
potovanj, namenjenih razvedri lu 
in turizmu organizira » K o m p a s « 
tudi razne strokovne izlete in 
ekskurzije. T a k o letos organizira 
celjska podružnica za Icmetijske 
organizacije celo vrsto poučnih 
izletov na številna vzorna k m e 
tijska posestva, v industrijo, ki 
proizvaja za kmetijstvo, oziroma 
predeluje kmetijslîe pridelke. T a 
ko j e v seznamu njihovih pouč
nih izletov oela vrsta vodilnih 
kmetijskih kombinatov od pose
stva v Kočevju . Agrokombinatu 
pri Ljubljani, Cernelega, Založ, 
pa vse do kmetijske šole Maribor 

in kombinata na Dravskem polju. 
Ta posestva so interesantna rav
no zaradi vzorne živinoreje. N a 
dalje so na sporedu obrati pra
šičereje, perutninarstva, hmeljar
stva, sadjairstva, vinogradništva, 
in končno obisk v tovarni močnih 
krmil in mlekarskih podjetij. 

» K o m p a s « te izlete organizira 
v sporazumu z zadružnimi orga
nizacijami. Za take e'kskurzije so 
po sklepu podjetja določene zni
žane cene. 

Ce se strinjamo, da človek naj
bolj ver jame očem in tip'U svojih 
prstov, potem j e obisk takih kme
tijskih organizacij najboljša in 
najučinkovitejša šola za naše 
kmetijske pwoizvajalce. 

NAJBOLJ ČRNA AFRIKA 
JÈ NA SKRAINEM JUGU 

»Ko boste brali moje poročil o,'bom v vaših očeh veljal za laž-
njivca, ki se mu blede — pa vendar vam govorim najbolj čisto res
nico . . . « 

Tako je zapisal nemški novinar, 
ki je obiskal Južno Af r iko in 
poročal svojemu časopisu o vtisih, 
ki jih je dobil. Iz tega članka, 
polnega grozl j ivih in neverjetnih 
stvari za dvajseto stoletje, povze
mamo samo nekaj odstavkov: 

. . . Belci (ki j ill j e 3 mili jone 
nasproti 10 mili jonom črncev), 
držijo v šahu črnce z neverjetno 
strogimi kaznimi. Ce se človek 
bele polti spozabi s č lovekom črne 
kože, je kazen naslednja: Belec — 
mošlci ali ženska — dobi tudi do 
sedem let zapora, prav tako črni 
partner ali partnerica. Crncu, 
tudi ženski, običajno dosodijo še 

telesno kazen, po deset in več 
udarcev s palico . . . 

. . . Črnega prestopnika slečejo 
do golega in mu čez pas prevežejo 
volneno odejo, da ne poškodujejo 
ledvic (človek, četudi črn, j e kot 
delovna sila predragocen). Potem 
birič udarja z dolgo bambusovo 
palico po kaznjenčevi zadnji platv. 
Vsakokrat, ko udari, pod palico 
poči koža. Navadno že po tretjem 
udarcu odpeljejo nesrečneža v 
bolnišnico, ga pozdravijo in ko je 
koža zaceljena, nadaljujejo z 
udarci, dokler ni kaz.en izvršena. 
V tem slučaju plača zdravljenje 
država. K d o r pa celotno kazen 
prestane naenkrat, mora za 
zdravljenje sam poskrbeti. 

Črnec mora stanovati v poseb
nih rezervatih in mestnih četrtih. 
Otroci hodijo v posebne šole. 
Tudi oblačiti se ne smejo kakor 
belci. Plača je mnogo nižja, v o 
lilne pravice črnci nimajo. 

— Za vsako ceno moramo za
ščititi belo kožo, pravijo belci v 
Južnoafriški uniji. Morda imajo 
prav — predaleč so že zašli. Kajt i 
njihova bela polt ne bo vredna 
počenega groša, če se enkrat 
zdrami tudi najbolj črni del pre
bujajoče se Afr ike . 

V globino užaljen in zapostavljen 
človek lahko postane zelo nevaren, 

četudi je črne p o l t i . . . 

KAJ P R A V I J O . . . 

.. . Fantič iz Hollywooda svo¡i 
mali prijateljici: — Tako rad te 
imam, da boš, ko dorasteva, moja 
prva žena. — 

.. . bodoči tast svojemu, vedno 
prežvekujočemu, bodočemu zetu: — 
Zanima me, če znate še kaj poleg 
praznjenja shrambe? — 

... blagajnik na občnem zboru: 
— Preden podam svoje blagajniško 
poročilo, pripominjam, da so vse 
številke, ki jih bom omenil le do^ 
mnevne vrednosti. — 

... žena-svojemu možu. ki ves za
skrbljen preračunava izdatke: — Kaj 
praviš, če bi si za plačilo dolga de
nar izposodila? — 

KATASTROFA%NI OVINEK 
Kaj se je zgodilo? Pomor brez 

primere? Da, to je katastrofalni 
ovinek na priključku stranske 
ceste k avtostradi v severnoame
riški državi Oregon. 

Omenjeni ovinek, oziroma kri
žišče, je terjal že nešteto žrtev. 
Prometna policija je poskušala 
vse, da bi omejila nesreče, do ka
terih prihaja zaradi prehitre vož
nje in nepazljivosti. Posnetek na 
sliki je policija posnela s pomočjo 
prostovoljcev, ki so na takole do
povedljiv način prikazali, koliko 
žrtev je že terjala objestnost 
ljudi za volanom na tej nevarni 
prometni točki. 


